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VáŽEní ČtEnářI 
SPEKtRA

Digitální technologie jsou nejen součástí našich každodenních životů, tvoří 
také páteř našeho hospodářství. Vyvolávají v něm hlubokou proměnu, 

vznik celých nových odvětví a obchodních modelů a přinášejí nové poža-
davky na pracovníky. Lidé i podniky v České republice využívají technologie 
bez potíží, pokulháváme však v oblasti státní správy, kde jsme například 
v rozvoji e-governmentu ve srovnání s ostatními zeměmi EU dlouhodobě 
podprůměrní. Je to tím, že současná vláda nemá jasnou vizi, jak by měla 
česká digitální společnost vypadat, kam by mělo naše hospodářství a průmysl 
v této oblasti směřovat, ani jakou konkurenční výhodu bychom mohli získat. 
Evropská unie si na rozdíl od nás uvědomuje, že fungující jednotný digitální 
trh je podmínkou konkurenceschopnosti, a přichází s mnoha zajímavými 
vizemi a strategiemi. Problémem je, že když přijde na lámání chleba, uchýlí se 
k těžkotonážní regulaci a zapomene na podpůrná opatření, která by pomohla 
digitální expanzi a inovacím v podnicích. 

Náš svaz se digitalizaci intenzivně a dlouhodobě věnuje na národní 
i evropské úrovni po legislativní i praktické stránce. Osobně jako prioritu 
pro rok 2017 vidím přípravu na požadavky vyplývající z Nařízení o ochra-
ně osobních údajů, které bude účinné od 25. května 2018. Týká se většiny 
firem, ale i nemocnic či škol, nicméně náš nedávný průzkum ukázal, že 
firmy o plánovaných změnách téměř netuší. Přitom příprava na ochranu 
dat bude v podnicích vyžadovat mnoho práce, zdrojů i času. Upozorňuji 
všechny, že je nutné začít již nyní. Seznámit se s novými povinnostmi 
a počítat s nimi v obchodních strategiích. 

Svaz proto spolu s Úřadem na ochranu osobních údajů pořádá sérii 
krajských seminářů, které přinášejí základní informace o chystaných 
změnách. Procesem přípravy na nařízení budeme vás, naše členy, 
provázet průběžně. Zasadíme se také o to, aby národní legislativa 
nešla s požadavky na podniky nad text Nařízení. 

Pokud jde o blížící se volby, budeme požadovat, aby nová vláda 
předložila konkrétní plán rozvoje digitální ekonomiky ČR, a to 
včetně e-governmentu.  

Chceme, aby nová vláda pochopila, že digitalizace je priori-
tou pro všechny a věnovala jí dostatečnou pozornost, například 
i tím, že tato agenda bude podřízena přímo premiérovi. Za 
Svaz budeme hlídat smysluplnost a praktičnost legislativy tak, 
aby umožňovala podnikům inovovat a rozvíjet jejich digitální 
potenciál a mohli bychom digitalizaci využít jako jeden z klíčo-
vých faktorů růstu české ekonomiky.

MILEnA jABŮRKOVá
členka představenstva  
Svazu průmyslu a dopravy ČR
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České firmy nadále podceňují 
přípravu na obecné nařízení 

o ochraně osobních údajů (General 
Data Protection Regulation, GDPR), 
které bude platit v Evropské unii od 
května příštího roku. Ani půl roku 
po uskutečnění rozsáhlého dotaz-
níkového šetření Svazu průmyslu 
a dopravy ČR (SP ČR), z něhož 
vyplynulo, že téměř 60 % firem 
není informováno o novém nařízení 
a změnách v práci s osobními údaji, 
se situace příliš nezměnila. Při-
tom právě SP ČR považuje osvětu 
a šíření povědomí o nových povin-
nostech za předpoklad toho, aby se 
firmy dokázaly včas a bezproblé-
mově s GDPR vypořádat. Aplikace 
nových povinností přinese totiž fi-
nanční, organizační a personální ná-
klady pro podniky, které jsou správci 
nebo zpracovateli osobních údajů. 

„Zbývající lhůta do nabytí účinnosti 
předpisů je extrémně krátká. Firmy 
je nutné na nařízení dobře připra-
vit a vysvětlit jim novinky a rizika, 
která z nových pravidel vyplývají,“ 

uvedla členka představenstva SP 
ČR s gescí pro digitální ekonomiku 
a předsedkyně Pracovní skupiny pro 
ochranu dat Milena Jabůrková.

SP ČR zahájil od února sérii 
regionálních diskusních fór k tématu 
GDPR, které proběhly v šesti kraj-
ských městech. Aspekt ochrany dat 
je zmiňován v přednáškách o Prů-
myslu 4.0, s nímž souvisí, a také při 
regionálních akcích „Kybernetická 
revoluce CZ aneb Průmysl 4.0 
v praxi“, u nichž je SP ČR hlavním 
odborným partnerem. 

Na základě výstupů z šetření za-
hájil SP ČR další kroky. Zvýšil počet 
členů Pracovní skupiny pro ochranu 
dat působící v rámci Expertního 
týmu SP ČR pro digitální ekonomi-
ku. Snahou je prodiskutovat téma 
s odborníky z firem v co nejširším 
rozsahu. Zástupci SP ČR jednají na 
Úřadu vlády ČR, Ministerstvu vnitra 
ČR a Úřadu pro ochranu osobních 
údajů. Diskuse se vedou i na ev-
ropské úrovni, s Evropskou komisí 
i s tzv. Article 29 Working Party, 
která je perspektivním Data Protec-
tion Board.

Samotné šetření ukázalo, že pod-
nikatelé mají řadu nejasností ohled-
ně výkladu GDPR a konkrétních 
povinností. Například ne všichni je 
vnímají jako závazné. Navíc mnohé 
firmy nejsou s to odhadnout finanč-

ní náklady nebo jsou jejich odhady 
silně podhodnocené. „V dotazní-
ku jsme zjistili míru připravenosti 
firem a identifikovali jsme rizika pro 
adaptaci firem na GDPR. Zjištění 
jsme využili při jednáních s vládou 
a dozorovým úřadem s cílem omezit 
finanční a administrativní zátěž,“ 
uvedla manažerka SP ČR pro digi-
tální ekonomiku Tereza Šamanová. 
Tato snaha SP ČR je důležitá vzhle-
dem k tomu, že ČR kvůli adaptaci 
na nařízení přijme velkou novelu 
zákona na ochranu osobních údajů, 
případně připraví zcela nový zákon. 
Měnit se budou i související zákony, 
jako je zákoník práce či zdravotnická 
legislativa. (red)

PRŮZKUM SVAZU ODStARtOVAL 
OSVĚtOVOU KAMPAň O gDPR

SVAZ PRůMySLU A DOPR AV y ČR PřiPR AVUJE FiR M y NA BLížíCí 
SE ZMěNy V OCHR ANě DAT. V CELé ČR VEDE REGiONáLNí 
VZDěLáVACí SEMiNářE. 

o C h R a n a  D a T
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Aplikace nových povinností přinese 
finanční, organizační a personální náklady 
pro podniky, které spravují a zpracovávají 
osobní údaje.

DůležIT é oDk a z y

Průzkum SP ČR 
k implementaci GDPR 

mezi firmami:  
http://bit.ly/2m02iA1

Nařízení Evropské 
komise o ochraně 

osobních údajů (GDPR): 
www.spcr.cz/images/GDPR_text.pdf
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Úpravy, které nařízení GDPR zavádí, 
jsou natolik zásadní, že vyžadují 

velké změny v pojetí ochrany osobních 
údajů ve firmách všech velikostí a obo-
rů. Doba do nabytí účinnosti se zdá 
být relativně dlouhá, ale s přípravami 
na ně by se nemělo váhat. Které změny 
tedy firmy od příštího roku čekají?

nOVÉ PRIncIPY PRácE 
S OSOBníMI úDAjI 
  Osobní údaje nesmějí být od sub-
jektů vyžadovány a dále u správců 
zpracovávány a uchovávány po delší 
dobu a k jinému účelu, než je nezbyt-
ně nutné. 
  Pokud správce nedrží právní titul 
ke zpracování údajů (tj. zpracování 
není nutné z důvodu plnění zákonné 
povinnosti, smlouvy, ochrany život-
ně důležitých zájmů subjektu údajů 
nebo k němu subjekt neudělil svůj 
výslovný souhlas), jedná se o zpraco-
vání nezákonné.
  Významně se posiluje odpověd-
nost správce, tedy organizace, které 

subjekt údajů svá osobní data svěřil. 
Ten je zodpovědný za správné 
zacházení s osobními údaji u svého 
smluvního zpracovatele údajů, tak 
i za takové zabezpečení dat, aby bylo 
eliminováno riziko jejich úniku, 
znehodnocení či ztráty. 
  Předání osobních dat třetí osobě bez 
souhlasu subjektu údajů či jiného zá-
konného důvodu je zakázáno a může 
být důvodem uložení sankce. 
  Za porušení povinností hrozí vysoké 
sankce, a to až do výše 4 % globál-
ního obratu provinivší se firmy nebo 
20 mil eur.

POSíLEní PRáV nOSItELŮ 
(SUBjEKtŮ) OSOBních úDAjŮ
  Právo na informace má každý 
subjekt, který poskytuje své osobní 
údaje správci nebo jehož osobní úda-
je získal kdokoli jiný, než je původní 
správce. Jejich obsahem je zejmé-
na poučení o základních právech 
a informace o druhu, době a účelu 
zpracování jeho osobních dat, která 

poskytuje správci.
  Právo na přístup k údajům má každý 
subjekt údajů, jehož údaje jsou kte-
rýmkoli správcem údajů zpracovává-
ny. Kromě dat, která správci poskytl 
v písemné podobě, totiž mohou být 
v průběhu času zpracovávána i „po-
zorovaná“ data o pohybu, chování 
na webových stránkách či sociálních 
sítích či jiných osobních a osob-
nostních aspektech. Subjekt údajů 
má na svou žádost právo kdykoli se 
dozvědět, jaká data, k jakému účelu 
a po jakou dobu jsou zpracovávána 
a uchovávána.
  Právo na opravu má každý subjekt 
údajů, který zjistil, že správce vede 
data nesprávná či nesprávným 
způsobem s nimi nakládá. Má právo 
žádat, aby došlo k okamžité nápravě, 
a nebo k výmazu takových dat.
  Právo na přenositelnost náleží kaž-
dému subjektu údajů, který má zájem 
svá data přenést k jinému správci. 
Může přitom jít jak o základní osobní 
údaje, tak i o obsah e-mailové či jiné 

V KVěTNU PříŠTíHO ROKU NABUDE 
ÚČiNNOSTi NOVé EVROPSKé OBECNé 
NAříZENí O OCHRANě OSOBNíCH ÚDAJů 
(GDPR), PřiNáŠEJíCí PRO FiRMy ZáSADNí 
ZMěNy.

cO SE ZMĚní  
V OchRAnĚ OSOBních 
úDAjŮ V ROcE 2018
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O nařízení víme a máme o něm dostatek 
informací, byť výklad v některých bodech 
není stále zcela jasný. Ve společnosti jsme 
sestavili řešitelský tým, který analyzu-
je nové nařízení vůči stávajícímu zákonu 
č. 101/2000 Sb. a již implementovaných pra-
videl do Organizačních a procesních norem. 
Jedním z důležitých kroků je analýza všech 
informačních systémů, aplikací či úložišť 

s výskytem osobních údajů a posouzení potřeby úprav. Dále je potřeba 
analyzovat všechny dodavatelské a zákaznické vztahy, kde probíhá trans-

fer osobních údajů. Vše řešíme ve spolupráci s koncernem Volkswagen. 
ŠKODA AUTO má s ním propracovanou bezpečnostní politiku týkající se 
bezpečnosti informací včetně ochrany osobních informací či dokumentů 
a všichni zaměstnanci jsou s ní průběžně seznamováni. Dále máme v in-
terních pravidlech integrován zákon č. 101/2000 Sb. a některé záležitosti 
i z Bundesdatenschutzgesetz, jako je například pověřenec pro ochranu 
osobních údajů. Úpravy našich interních pravidel nebudou tak příliš 
významné. Rozhodně bychom doporučovali se tématice věnovat a nepod-
ceňovat ji, jelikož riziko ve formě finančních postihů se výrazně zvýšilo.

tOMáš KUBíK
tiskový mluvčí ŠKODA AUTO 

ja k se n a GDpR přIpR aV uje ne j V ě T Ší  V ý RobCe au T V čR ŠkoDa au To

online komunikace, seznamy kontak-
tů, playlisty, seznamy navštívených 
webových stránek, údaje o podobě, 
lokaci a pohybu subjektu údajů či 
jakékoli jiná myslitelná „pozorovaná“ 
data. 
  Právo na výmaz údajů je právem, 
které automaticky vyplývá z nařízení 
– každý správce by měl po uplynutí 
doby, po kterou je vedení údajů ne-
zbytné, výmaz provést automaticky. 
Pokud tak neučiní, může o to subjekt 
údajů požádat sám a téhož práva 
může využít i v případě odvolání 
svého souhlasu se zpracováním dat. 

nOVÉ POVInnOStI  
PRO SPRáVcE A ZPRAcOVAtELE 
OSOBních úDAjŮ
  Povinnost jmenovat pověřence pro 
ochranu osobních údajů platí pro 
ty správce, jejichž hlavní činností je 
rozsáhlé a systematické monitorování 
subjektů údajů. Může se jednat jak 
o rozsáhlé zpracování dat v písemné 
podobě, tak i o zpracování obrazo-
vých materiálů, údajů o lokaci subjek-
tů údajů či jejich chování ve fyzickém 
či virtuálním prostředí. Pověřenec je 

jakýmsi „firemním ombudsmanem 
pro ochranu osobních údajů“, musí 
mít pro výkon své funkce vytvořeny 
odpovídající podmínky, být na vyso-
ké řídicí úrovni ve firemní hierarchii 
(bezprostředně podřízen vedení 
firmy) a vyvarovat se střetu zájmů - 
sám se totiž nesmí podílet na práci 
s osobními údaji. Tato funkce může 
být v organizaci správce zajištěna jak 
interním zaměstnancem, tak i externí 
smluvní službou. 
  Hodnocení dopadů na ochranu 
osobních údajů musí být provedeno 
vždy, když správce zavádí nový pro-
ces, službu či produkt, který může 
mít za následek riziko pro ochranu 
osobních údajů. Na hodnocení 
dopadů se v rámci prevence střetu 
zájmů nesmí podílet pověřenec pro 
ochranu údajů, je-li jmenován.
  Jednorázové i opakované provádění 
dalších hodnotících procesů v sou-
vislosti s iniciálním nastavením 
práce s osobními údaji v organizaci 
správce, vyhodnocením potřeby 
jmenování pověřence, zaváděním 
nových firemních systémů procesů 
a řízení rizik apod.

POtřEBA KOMPLEtní  
REVIZE PRácE S OSOBníMI  
DAtY VE fIRMách
  Ze všech uvedených novinek vyplý-
vá ta nejzásadnější – potřeba kom-
pletní revize způsobu práce s osob-
ními daty ve všech organizacích 
správců i zpracovatelů, zaměření na 
datovou architekturu a procesy práce 
s osobními daty na všech úsecích 
a ve všech firemních systémech 
i procesech a zařazení tématu ochra-
ny osobních údajů mezi prioritní 
témata v provozu každé firmy. 
  Problematika ochrany dat se tak 
stává jakýmsi „novým BOZP“ – ve 
všech systémech, procesech, pří-
stupech a na všech úsecích je třeba 
úzkostlivě dodržovat potřebu „bez-
pečnosti a ochrany osobních údajů“.

Další informace najdete na 
www.spcr.cz

tEREZA šAMAnOVá
manažerka SP ČR pro digitální ekonomiku, 
koordinátorka Pracovní skupiny  
pro ochranu dat
členka Pracovní skupiny Úřadu vlády  
pro legislativu v oblasti ochrany dat
tsamanova@spcr.cz
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O d 25. května 2018 má být 
účinné nové evropské nařízení 

o ochraně osobních údajů. Jak Vy 
osobně vnímáte tuto novou úpravu?
LK: Pro mě osobně je to jisté déjà 
vu. Víte, v Německu je to významné 
téma už dlouhou dobu. Spousta 
věcí, které do ČR nyní přinese 
evropská legislativa, tam již v nějaké 
podobě existuje. 

Bude nová úprava znamenat 
zásadní změny pro podniky 
v České republice?
TM: Spíše ano. Český zákon 
a nařízení se sice do značné míry 
překrývají, ale pokud podnik 
nepostupoval zcela v souladu 
s českým zákonem, bude pro něj 
obtížné se během jednoho roku 
nařízení přizpůsobit. Nařízení 
přináší i několik novinek, které 
se budou týkat v zásadě každého 
podniku. To vše s dopady i do 
informačních systémů, neboť 
nařízení nelze implementovat bez 

znalosti informačních technologií. 
Proto i my při implementaci vždy 
úzce spolupracujeme s naším iT 
partnerem či interním iT oddělením 
klienta. 

Takže podniky čeká rok horečných 
příprav v oblasti právní i v oblasti 
IT. Jak se to dá stihnout?
LK: Záleží primárně na velikosti 
a zaměření podniku. Bez znalosti 
podrobnějších údajů nelze 
generalizovat. Nicméně ochrana 
osobních údajů se dotýká personální 
agendy, kamerových systémů, 
právních vztahů s fyzickými 
osobami, ať již podnikajícími či 
nikoliv, spotřebitelských soutěží 
apod. Zavádění některých 
novinek přitom může být velmi 
problematické – například právo na 
přenositelnost je potenciálně velmi 
zneužitelné v konkurenčním boji. 
Jeden rok je tedy pro průměrný 
výrobní podnik přiměřené 
minimum času na přípravu.

ADVOK áTNí K ANCELář UEPA 
ADVOK áTi S.R.O. SE V ýR AZNě 
ANGAžUJE V TéM ATU OCHR ANy DAT. 
MGR. BC. TOM áŠ MUDR A JE DOKONCE 
ČLENEM PR ACOVNí SKUPiNy Úř ADU 
VLáDy ČR K LEGiSLATiVě V OBLASTi 
OCHR ANy OSOBNíCH ÚDAJů. PROTO 
ByL S JEHO KOLEGOU LARSEM 
K LETTEM, PARTNEREM ADVOK áTNí 
K ANCELářE, POžáDáN O ROZHOVOR.

ROK jE nA PříPRAVU 
KE gDPR PřIMĚřEnÉ 
MInIMUM

Čím tedy začít, pokud právě 
zahajuji implementaci nového 
evropského nařízení?
TM: interním auditem. A to jak 
právním (tzn. smlouvy, právní tituly 
zpracování, atd.), tak i informačním 
(datová architektura, software, 
procesy zpracování, atd.). Jeho 
podoba a rozsah se budou podnik 
od podniku lišit, potřebujete 
však mít relevantní podklad pro 
další rozhodování o potřebných 
opatřeních. Musíte vědět přesně, co 
v podniku máte.

Obecně je důvod k obavám?
LK: Spíše k veliké obezřetnosti. 
Pokuty jsou opravdu vysoké, a to až 
20 milionů eur nebo 4% z celosvě-
tového obratu. Na druhou stranu, 
ačkoli nové povinnosti nelze podce-
ňovat, účelem není, aby v důsledku 
jejich plnění podnik zkrachoval. Je 
tak třeba hledat praktické a ekono-
micky efektivní řešení problému 
napříč obory. PR rozhovor

o C h R a n a  D a T

Lars Klett tomáš Mudra



nOVELA InSOLVEnČníhO ZáKOnA – 
KLADIVO nA POchYBnÉ PRAKtIKY

Téměř tři roky trvala kampaň Sva-
zu průmyslu a dopravy ČR (SP 

ČR) za přijetí opatření, která by lépe 
ochránila firmy proti insolvenčním 
mafiím a jejich pochybným prakti-
kám. V jejím čele stál člen předsta-
venstva SP ČR Pavel Juříček. Vý-
sledkem je letos schválená novela 
insolvenčního zákona. „Je to pro nás 
kompromis. Nyní je podstatné, aby 
novela byla bez průtahů uvedena do 
praxe,“ říká Pavel Juříček.

SP ČR zejména požadoval, aby 
firmy nebyly prohlášeny za insolvent-
ní, pokud ve skutečnosti v úpadku 
nejsou. O rozsahu problému svědčí 
skutečnost, že jen na Pavla Juříčka se 
v uplynulých letech obrátily desítky 
firem, které se musely bránit šikano-
zním insolvenčním návrhům. Podle 
Ministerstva vnitra ČR jde ročně až 
o stovky postižených firem.

Novela má nyní více chránit ad-
resáty návrhů, jejichž cílem je vyřadit 
podnikatele z konkurenčního boje, 
poškodit jeho pověst, či dokonce 
převzít jeho podnik. Ve spolupráci se 
skupinou odborníků sdružených pod 
Centrem Restrukturalizace a insol-
vence institutu Excelence Manage-
mentu při VŠE v Praze se totiž SP 
ČR podařilo do novely prosadit změ-
nu kritérií pro posuzování úpadku 
v případě platební neschopnosti (tzv. 
mezera krytí). „Formální dočasná 
platební neschopnost jinak živo-
taschopné společnosti by neměla být 
záminkou pro vyhlášení jejího úpad-
ku,“ vysvětluje Pavel Juříček.

ZAMěSTNAVATELé SE ZAČALi SPOLEČNě BR áNiT ŠiK ANOZNíM 
NáVRHůM A DOSáHLi LEGiSLATiVNí ZMěNy.
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Formální dočasná platební neschopnost 
jinak životaschopné společnosti by neměla 
být záminkou pro vyhlášení jejího úpadku.

PAVEL jUříČEK
člen představenstva  
Svazu průmyslu a dopravy ČR 

Přijatá novela in-
solvenčního zá-
kona je pro nás 
kompromisem. 
Zahrnuje věci, 
které se nám líbí, 
některé méně. 
Částečně se po-
vedlo, že zvyšuje 

ochranu firem před praktikami pod-
vodných oddlužovacích společnos-
tí. Jaká bude praxe, to uvidíme. Podle 
toho, jak je novela napsána, mohla by 
spět k tomuto cíli. Uvědomme si, že 
zneužívání insolvenčních případů je 
rozsáhlý problém. Jen k nám na Svaz 
doputovalo v této souvislosti více než 
sto stížností. Insolvenční mafie se při-
tom nezřídka soustřeďovala na firmy, 
které byly bezproblémové. Proto je 
dobře, že se do novely podařilo dostat 
novou definici úpadku podniku. Mělo 
by se tak zamezit například situa-
cím, kdy se firma dostala do sekun-
dární platební neschopnosti, kterou je 
schopna vyřešit během pár měsíců, 
a přesto byla poslána do insolvence. 

Novela poskytuje také insolvenč-
ním soudcům čas na to, aby týden 
prověřovali, zda jsou pohledávky exi-
stentní či nikoliv. Jedná se o image 
firmy a její poškození. Zjistili jsme pří-
pady, kdy se bohatá firma rovnou do-
stala do insolventního rejstříku. To je 
naprosto nepřijatelné. 

Co se týká zjednodušení proce-
su oddlužení, tady si nejsme zcela 
jistí, že novela přispěje k rychlému 
a transparentnímu procesu. 

ja k To V IDíM
Nelze však opomenout, že pod-

statné inovace přijdou ještě z Bruselu. 
V červnu 2017 nabude účinnosti velká 
revize evropského insolvenčního naří-
zení, upravujícího přeshraniční úpadky 
v EU. Klíčová bude diskuse v Radě 
EU a Evropském parlamentu o návrhu 
směrnice o restrukturalizačních a dal-
ších opatřeních, který Evropská komi-
se představila v závěru loňského roku.

Dalším nově zavedeným opatře-
ním může soud napříště rozhodnout, 
že podezřelé návrhy v první fázi řízení 
nezveřejní v insolvenčním rejstříku. 
Soudci budou mít týden na jejich po-
souzení. Takovou úpravu SP ČR od 
počátku podporoval. Podle stávající 
úpravy musí insolvenční soud zveřej-
nit tuto informaci v podstatě ihned po 
jeho podání. Publikace byť i nesmysl-
ného insolvenčního návrhu měla tak 
mnohdy fatální ekonomický dopad 
na firmy. Přišly o zakázky, obchodní 
partnery a klienty, zhoršil se jim pří-
stup k úvěrům. Donedávna byly takové 
firmy okamžitě vyřazeny z možnosti 
účastnit se veřejných zakázek. Situa-
ce mohla tedy vést až ke skutečnému 
krachu původně zdravé společnosti. 
„Soud v případě pochybnosti o dů-
vodnosti insolvenčního návrhu může 
až o týden odsunout jeho zveřejnění. 
Během té doby může bezdůvodný ná-
vrh odmítnout, aniž by se v insolvenč-
ním rejstříku vůbec objevil. Je tak větší 
šance, že se zabrání poškození dobrého 
jména firmy, na kterou někdo podá ši-
kanozní návrh,“ tvrdí Pavel Juříček.

Potírání nekalých insolvenčních 
praktik by měla napomoci další opatře-
ní, která SP ČR prosazoval či podpo-
roval. Mezi ně patří povinnost podávat 
některé dokumenty v rámci insolvenč-
ního řízení jen na předepsaných elek-
tronických formulářích, umožňujících 
automatické zpracování informací. Ne-
standardní postupy se tak zjistí v insol-
venčním řízení v reálném čase, nikoliv 

až ex post, jako je tomu nyní.
Navrhovatelé by také museli skládat 

zálohy na náklady insolvenčního řízení. 
Pokud by návrh směřoval vůči pod-
nikatelské právnické osobě, činila by 
50 tisíc korun.

Novela si klade za cíl skoncovat se 
stavem, kdy si insolvenční správci ve 
velkém zřizovali fiktivní provozov-
ny, aby získali více případů. Správci by 
nově mohli zapsat v každém soudním 
obvodu jen jednu. Novela také posiluje 
dohled nad insolvenčními správci.

Vedle toho ministr spravedlnos-
ti Robert Pelikán a jeho lidé připravi-
li novou vyhlášku. Díky ní se zpřísní 
zkoušky na výběr nových insolvenč-
ních správců, kteří řídí krachy firem, 
a zaměří je více na praxi. Právě důsled-
nější dohled nad insolvenčními správci 
a užší spolupráce odpovědných resortů 
s orgány činnými v trestním řízení byl 
dalším požadavkem SP ČR. „Příznivou 
zprávou pro podnikatele je, že byla za-
hájena trestní stíhání u podezřelých in-
solvenčních kauz. Naplňují se tak naše 
požadavky,“ dodává Pavel Juříček. (red)

Co přIn á Ší noV el a  
InsolV enčního z á kon a

  Změna kritérií pro posuzování úpadku v případě platební 
neschopnosti
  Až týden na zveřejnění podezřelých návrhů 
v insolvenčním rejstříku
  Zpřísnění podmínek pro komunikaci věřitelů s datovou 
schránkou
  Složení zálohy na náklady insolvenčního řízení
  Posílení dohledu nad insolvenčními správci



hAnnOVER MESSE 2017 ZVE náVštĚVníKY Z ČR

EfEKtIVItA InSOLVEnČních říZEní – 
fAtA MORgánA SOUČASnOStI

Již 24. dubna se na pět dnů ote-
vřou brány nejvýznamnějšího 

světového průmyslového veletrhu 
HANNOVER MESSE. V letošním 
roce tato globální událost zastřešuje 
téma integrated industry - Creating 
Value zahrnující oblasti, jako jsou 
digitalizace výroby (Průmysl 4.0) 
a energetické systémy (integrated 
Energy). Skládá se ze sedmi samo-
statných veletrhů probíhajících na 
jednom místě: industrial Automa-
tion, MDA – Motion, Drive & Auto-
mation, Digital Factory, Energy, 
ComVac, industrial Supply a Re-
search & Technology. Partnerskou 
zemí je pro letošní ročník Polsko.

Vloni se na HANNOVER ME-
SSE 2016 představilo 5 200 vysta-
vovatelů ze 75 zemí světa. Veletrh 

navštívilo přes 190 tisíc návštěvní-
ků, z toho 50 tisíc přijelo ze zahrani-
čí. Také v letošním roce se očekává 
značný zájem, zváni jsou i hosté 
z ČR. Další informace jsou k dispo-
zici na www.hannovermesse.de.

Svaz průmyslu a dopravy ČR (SP 
ČR) uzavřel i letos s HANNOVER 
MESSE 2017 kooperační smlouvu. 
Díky ní mohou získat jeho členové 
bezplatnou permanentní elek-
tronickou vstupenku (eTickets) na 
celou dobu konání veletrhu. Vygene-
rovat ji mohou na adrese www.han-
novermesse.de/promo?uo7e7, kde je 
registrační formulář. Připraveno je 
50 vstupenek, po vyčerpání počtu 
budou další doplněny. Po zaregistro-
vání/aktivaci obdrží členové SP ČR 
od veletržní správy Deutsche Messe 

v příloze e-mailu v PDF souboru 
osobní vstupenku na jméno, kterou 
si vytisknou ve formátu A4 a předlo-
ží ji při vstupu na výstaviště. Pro zís-
kání eTickets je zapotřebí předchozí 
online registrace/aktivace, kterou se 
doporučuje provést před návštěvou 
veletrhu. (red) 

Více jak 420 tisíc unikátních 
údajů má k dispozici společnost 

insolCentrum, která v letech 2011 
až 2013 provedla rozsáhlý průzkum 
ohledně podnikatelských insolvencí. 
Vyplynulo z nich, že insolvenční 
řízení v České republice selhávají ve 
své funkci spravedlivého uspokojení 
věřitelů. Situace je i v současnosti 
taková, že věřitelé obvykle získají 
ze svých pohledávek jen zlomek 
prostředků. „Výnosy z insolvencí 
nepokrývají věřitelům ani náklady 
na vymáhání, natož původní půjčky. 
insolvenční prostředí jsou pokřive-
ná a insolvenčním řízením nevěří 
dlužníci, věřitelé ani státní institu-

ce,“ říká Jarmila Veselá, jednatelka 
společnosti insolCentrum, která se 
problematikou insolvencí dlouhodo-
bě zabývá. 

Do poloviny letošního roku 
představí insolCentrum výsledky 
dalšího výzkumu dat. Tentokrát 
bude zaměřen na reorganizací 
podniků v insolvenci a z ní vyplý-
vající důsledky. „Předběžné výstupy 
ukazují na nízkou efektivitu tohoto 
způsobu řešení,“ podotýká Veselá.

Při pohledu na letos přijatou 
novelu insolvenčního zákona vnímá 
sice pozitiva, ale hodnotí ji zatím 
spíše jako kosmetickou úpravu po-
třebných změn.  (red)
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S jakou vyhlídkou firmy vstoupily 
do letošního roku? Co může 

český byznys očekávat?
V byznysu v současnosti je spíše 
dobrá nálada. Posledních několik let 
naše firmy ukazují, že jsou schopné 
získávat zakázky, obstát ve světové 
konkurenci a již dva, tři roky český 
průmysl roste stejně jako export. 
Nyní ale narážíme na otázku, jak 
tento růst udržet. Firmy musí řešit 
nedostatek pracovníků, nábor kvali-
fikovaných lidí, investice do výzku-
mu a vývoje, digitalizace výrob 
a hledat další faktory svého rozvoje.

Vývoj okolního prostředí firmy 
netíží? Jak vnímáte třeba brexit?
Dopady brexitu se teprve ukáží 
ve své plné výši a souvislostech. 
Vzájemný obchod by se ale neměl 
komplikovat, poněvadž z něj pro-
fituje jak Velká Británie, tak i my. 
Volný obchod vyplývá jako priorita 
i ze společných jednání s britskou 
ambasádou. Musíme však počítat 
s tím, že volný pohyb osob omezen 

bude. Bude také zajímavé sledovat, 
jak dopadnou volby v evropských 
zemích včetně našich parlamentních 
a jejich dopad na podnikatelské pro-
středí u nás i v Evropě. 

Co tedy letos očekáváte  
od české ekonomiky?
Osobně žádný zázračný růst neočeká-
vám. Letos se podniky budou muset 
vypořádat s již známými fakty jako 
dopadem brexitu, uvolněním řízeného 
režimu kurzu či nedostatkem zaměst-
nanců. Uvidíme taky, na co se zaměří 
ministerstvo průmyslu a obchodu pod 
novým vedením a co stihne vyřešit.

Hrozí podle vás oslabení funkce 
Ministerstva průmyslu a obchodu?
Firmy a podnikatelé potřebují silné 
a fungující ministerstvo – podpora 
exportu, čerpání dotací, energetika, 
inovace, věda a výzkum, digitalizace, 
to je jen úzký výčet z agendy MPO. 
Například musí pokračovat stávající 
podpora exportu, kromě stabiliza-
ce institucí jako ČEB či EGAP by 
se měly uskutečnit také plánované 
podnikatelské mise. Čerpání z fondů 
nesmí být ohroženo. Pro letošní 
rok jsme prosadili zrychlení čerpání 
z OPPiK. Bude fungovat v praxi? 
Podaří se MPO uvolnit 20% limit 

ČESKá EKONOMiKA ROSTE POMALEJŠíM TEMPEM, NEž SE 
OČEKáVALO. PRůMySL JE A BUDE JEJíM TAHOUNEM. PREZiDENTA 
SVAZU PRůMySLU A DOPRAVy ČR JAROSLAVA HANáKA JSME SE PTALi 
NA VýHLED DO LETOŠNíHO ROKU A PRiORiTy SVAZU.

12

MUSíME SE Ptát, jAK 
UDRŽEt PRŮMYSLOVÝ RŮSt 

Dlouhodobou prioritou pro Svaz zůstává růst 
přidané hodnoty na pracovníka a digitalizace 
výroby je jednou z cest, jak jí  dosáhnout.  
Bez kvalifikovaných lidí to však nepůjde. 

R o z h o V o R
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alokace pro velké podniky? Stihne 
ministerstvo v březnu vypsat výzvu 
na stavbu sítí vysokorychlostního 
internetu? 

Popisujete kritické momenty. 
Jakou roli hraje Svaz? Co udělá-
te pro zlepšení podnikatelského 
prostředí? 
Za Svaz nadále jednáme s vládou 
a poukazujeme na to, že má před 
sebou ještě půlrok vládnutí a měla 
by posunout důležitou legislativu. 
Aktuálně řešíme například zákoník 
práce, do kterého se v první vlně 
dostalo na 50 pozměňovacích návr-
hů ze strany odborů a my ho v této 
podobě nemůžeme akceptovat. 
Urgujeme také schválení připravené 
novely stavebního zákona a přípravu 
jeho nové komplexní rekodifikace, 
nebo připravujeme firmy na příchod 
nové legislativy upravující ochranu 
osobních údajů v rámci digitální 
agendy.

Je právě digitalizace  
prioritou Svazu?
Dlouhodobou prioritou pro Svaz 
zůstává růst přidané hodnoty na pra-
covníka a digitalizace výroby je jed-
nou z cest, jak jí dosáhnout. Je potře-
ba zachytit nové trendy a reagovat na 
ně, a to platí nejen pro podniky ale 
i pro vládu. Musíme řešit digitalizaci 
a pojmy jako ochranu dat, kyberne-
tickou bezpečnost, vysokorychlostní 
sítě, e-goverment či sdílenou ekono-
miku. Samozřejmě pro růst přidané 
hodnoty budeme potřebovat dostatek 
kvalifikovaných lidí.  (red) Fo
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1. viceprezident  
Svazu průmyslu a dopravy ČR 

Kvalitní a kvalifi-
kovaná pracovní 
síla je rozhodu-
jícím faktorem 
úspěchu a růstu 
ekonomiky.  
Rekordně nízká 
nezaměstnanost 
u nás v praxi 

znamená, že kdo chce pracovat, již 
pracuje. Proto firmy hledají zaměst-
nance i v zahraničí a Svaz je v tom 
naplno podporuje.

Zaměstnávání Ukrajinců prová-
zela dlouhá debata s odbory, které 
blokovaly naši snahu o navýšení kvót 
pro středně a nízko kvalifikované 
pracovníky z Ukrajiny v rámci pro-
jektu Režim Ukrajina. A to ve chvíli, 
kdy vyřízení jedné zaměstnanecké 
karty trvalo šest měsíců. Zkušenosti 
z firem přitom jasně ukazují, že za-
městnávat Ukrajince je oboustranně 
výhodné. Získáváme kvalitní a spo-
lehlivé spolupracovníky a nabízíme 
odpovídající podmínky a jistotu 
zaměstnání. Naštěstí jsme uspěli se 
společnou iniciativou zaměstnava-
telů vůči vládě, která nakonec náš 
požadavek podpořila. Nedostatek lidí 
tím vyřešen není, Ukrajinci pokryjí 
cca 6 % chybějících pracovních sil. 

Také chci v této souvislosti upo-
zornit, že aktuálně řešíme novelizaci 
zákoníku práce. Objevily se v něm 
pozměňovací návrhy přinášející zá-
sadní změny a náklady pro zaměst-
navatele. Jeden z nich, povinný pátý 
týden dovolené, může ještě prohlou-
bit krizi na trhu práce. 

ja k To V IDíM

ČSAD Rychnov nad Kněžnou 
patří mezi firmy, které dlouho-

době řeší problém chybějících řidi-
čů. Právě nedostatkem této profese 
strádá český trh práce. Jen podle 
zjištění portálu chcipraci.cz chy-
bělo v lednu více než 5 800 řidičů 
nákladních automobilů a autobusů. 
Zmíněná společnost se vzhledem 

k situaci na podzim loňského 
roku rozhodla získat zaměstnance 
z Ukrajiny a využít pro jejich rych-
lejší nábor projekt Režim Ukrajina, 
na kterém se podílí Svaz průmyslu 
a dopravy ČR (SP ČR).

Pro nové ukrajinské řidiče 
firma předem zajistila ubytování 
a dopravu do zaměstnání. Dostali 

ČEšI nEjSOU,  
UKRAjIncI PřIcháZEjí

ZAHR ANiČNí PR ACOVNíCi NA ČESKéM TRHU 
PR áCE JSOU DLOUHODOBě SOUČáSTí DiSKUZí 
MEZi ZAMěSTNAVATELi A ODBORy.
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Jednoznačně odmítáme hlas odborů, který očerňuje 
zaměstnavatele z neadekvátních odměn pro cizince.
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Země 2016 2015 nárůst v %

Slovensko 161 559 150 317 7,5

Ukrajina 54 571 41 847 30,4

Polsko 31 355 24 982 25,5

Rumunsko 31 522 22 861 37,9

Bulharsko 25 784 19 782 30,3

Rusko 8 290 6 730 23,2

Maďarsko 10 766 6 145 75,2

Vietnam 6 565 5 098 28,8

Mezi dalšími zeměmi s větším počtem cizinců žijících v ČR jsou SRN, Moldavsko, Mongolsko, Čína, Bělorusko.
Zdroj: MPSV

stejné mzdy, včetně příplatků, jako 
čeští pracovníci, což je dáno kolektivní 
smlouvou s odborovou organizací. 
„Vyřídili jsme se zaměstnanci nutné 
formality na cizinecké polici. Zajistili 
jsme lékařskou prohlídku a zdravotní 
a sociální pojištění. Zaměstnanci prošli 
školením a obdrželi osvědčení nutná 
pro výkon povolání. Veškeré vstupní 
náklady byly hrazeny naší firmou,“ 
uvedla Renata Smažíková z ČSAD 
Rychnov nad Kněžnou. Podobně 
přistupuje k cizincům řada firem, které 
zaměstnávají ukrajinské pracovníky. 

V loňském roce jich podle MPSV 
pracovalo v České republice téměř 
54,6 tisíce oproti necelým 42 tisícům 
v roce 2015. Ani nárůst počtu cizinců 
na českém trhu práce však nedokáže 
uspokojit poptávku firem, podle odha-
dů firmy hledají uchazeče na přibližně 
140 tisíc neobsazených míst. 

Za dané situace vedení SP ČR 
přistoupilo ve spolupráci s Konfede-
rací zaměstnavatelských a podnika-
telských svazů ČR a Hospodářskou 
komorou ČR k poměrně razantnímu 
kroku a vyzvalo společným dopi-

Prostějovská společnost 
MUBEA - HZP má za kmenové 
zaměstnance řadu zahranič-
ních pracovníků na nejrůzněj-
ších pozicích napříč firemní 
hierarchií. Pracovní a mzdové 

podmínky mají naprosto stejné jako čeští zaměstnanci, firma mezi nimi 
nedělá žádné rozdíly. Pro jejich lepší začlenění nabízí však možnost jazy-
kové výuky. Specializovaným pracovníkům, jichž je na trhu práce nedo-

statek, společnost poskytuje i ubytování v rámci komfortních firemních 
bytů. Cizinci využívají také firemní benefity v naprosto stejném rozsahu 
jako pracovníci české národnosti. Odborová organizace přijímání zahra-
ničních pracovníků zcela akceptuje. Ani ze strany českých pracovníků 
nebyly zaznamenány žádné případy vyčleňování zahraničních kolegů, 
jsou běžně zapojeni do pracovního kolektivu. Pracovníky si firma vybírá 
podle toho, jak jsou pro ni perspektivní, nikoliv podle národnosti.

MIchAELA ZAhnášOVá
personální oddělení MUBEA - HZP s.r.o.

ja ké M á zkuŠenos T I  se z a hR a nIčníMI pR aCoV ník y Mube a -  hzp ?

sem vládu, aby rozhodla o navýšení 
kvót pro příchod středně a nízko 
kvalifikovaných pracovníků v rámci 
projektu Režim Ukrajina.

Spuštěn byl vloni v srpnu a měl 
být nástrojem rychlého řešení 
nedostatku lidí mimo problematic-
ký objednávkový systém visapoint. 
Ukázalo se však, že Režim Ukrajina 
se vzhledem k vysoké poptávce 
zahltil a čekací lhůty na pracovní 
víza se prodloužila na šest měsíců. 
Vláda pod tlakem zástupců zaměst-
navatelů a podnikatelů nakonec 

p oč T y CIz InCů V čR z V y bR a n ýCh zeMí
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Novinkou letošního ročníku je udě-
lení zvláštní ceny „Za inovace pro 

udržitelný rozvoj“. Jejím cílem je pod-
pořit inovativní projekty manažerů, 
které mají ekonomické, sociální i envi-
ronmentální přínosy pro všechny.

Vítěz minulého ročníku Miroslav 
Dvořák, předseda představenstva a ge-
nerální ředitel společnosti MOTOR 
JiKOV GROUP, k soutěži uvedl: „Je to 
vítaná příležitost porovnání lidí v bran-
ži. Pro ty, kteří uspějí, je to odměna 
a potvrzení toho, že jejich práce a to, 
co dokázali, snese nejvyšší republiko-

vé srovnání“. K přínosům soutěže se 
vyjádřila i Manažerka roku 2015 Radka 
Prokopová, výkonná ředitelka a jedna-
telka společnosti ALCA PLAST: „Díky 
ocenění jsem mohla rozšířit povědo-
mí o naší společnosti i mimo oblast, 
v níž působíme. Ráda bych také nadále 
pomáhala při rozhodování všem, kteří 
stojí před zásadním osobním rozhod-
nutím, zda podnikat či nikoliv.“ 

Slavnostní galavečer proběhne 
20. dubna 2017 za přítomnosti prezi-
denta republiky Miloše Zemana, který 
předá cenu vítězům. 

MAnAŽER ROKU –  
BLíŽí SE OcEnĚní nEjLEPších

NA ČTyři STA PODNiK ATELů A ZáSTUPCů 
ORGANiZACí A iNSTiTUCí SE i LETOS SEJDE 
V PR AžSKéM PALáCi žOFíN, ABy ByLi SVěDKy 
OCENěNí NEJLEPŠíCH M ANAžERů A M ANAžEREK 
ČESKé REPUBLiKy V R áMCi 24. ROČNíKU SOUTěžE 
MANAžER ROKU. 

v únoru souhlasila s navýšením 
kvót na 800 osob měsíčně. „Firmy 
potřebují zaměstnance nyní, ne za 
půl roku,“ uvedl k tomu prezident 
SP ČR Jaroslav Hanák. Předpokla-
dem je ale další posílení personálu 
na českém konzulátu ve Lvově 
a větší pružnost úřadů. 

Situace není pro zaměstnavatele 
ideální ještě z dalšího důvodu. Vůči 
otevírání pracovního trhu se negativ-
ně postavily odbory a někteří politici. 
Odboroví předáci argumentují tím, 
že Ukrajincům stačí nižší mzdy, což 
potáhne dolů mzdy na českém trhu 

práce. Proti tomu se zaměstnavatelé 
ohrazují. Podle některých průzkumů 
v loňském roce v 70 % případech 
střední a velké firmy poskytly 13. plat 
či mimořádnou odměnu v podobné 
výši. Letos se chystají v ČR přidat 
tři pětiny zaměstnavatelů a až 85 % 
velkých společností. Sdružení auto-
mobilového průmyslu (AutoSAP) 
dokonce oznámilo, že průměrná 
měsíční mzda za loňský rok dosáhla 
v odvětví téměř 35 tis. Kč, meziroč-
ně je to nárůst o 1 231 Kč. 

Proti odborářským argumentům 
se společně postavili i zmínění signa-

táři výzvy. „Jednoznačně odmítáme 
hlas odborů, který očerňuje zaměst-
navatele z neadekvátních odměn pro 
cizince,“ uvádí se v dopise. 

Navíc zkušenosti z praxe potvr-
zují, že firmy jsou s prací cizinců 
spokojené. „Neměli bychom je tak 
úplně nálepkovat. Máme s ukrajin-
skými zaměstnanci dobré zkušenosti, 
jsou velice pracovití,“ poznamenal 
člen představenstva ŠKODA AUTO 
a člen představenstva SP ČR Bohdan 
Wojnar. Podobnou zkušenost má 
i Renata Smažíková z ČSAD Rych-
nov nad Kněžnou. (red)

InFo box

Vyhlašovateli soutěže MANA-
ŽER ROKU jsou Svaz průmyslu 
a dopravy ČR (www.spcr.cz), 
Konfederace zaměstnava-
telských a podnikatelských 
svazů ČR (http://kzps.cz) 
a Česká manažerská asociace 
(www.cma.cz). Jejím posláním 
je upozornit na nejschopnější 
manažerské osobnosti v ČR 
a inspirovat jejich příběhem. 
Soutěž je platformou předávání 
zkušeností, názorů a námě-
tů kultivující podnikatelské 
prostředí a pomáhající nalézat 
cesty k lepší komunikaci mezi 
soukromým a státním sekto-
rem. Další informace najdete 
na www.manazerroku.cz.

s o u T ě ž
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Moderní český pavilon na me-
zinárodní výstavě v kazašské 

metropoli EXPO 2017 Astana má 
už nyní řadu obdivovatelů. Velvy-
slanec Kazachstánu v ČR Serzhan 
Abdykarimov se dokonce domnívá, 
že by si zasloužil ocenění. „Návrh 
je vynikající, jedinečný. Nevypa-
dá jako každý jiný pavilon,“ říká. 
Nicméně podstatné bude, do jaké 
míry jeho prostory a plánované akce 
upoutají české a zahraniční návštěv-
níky mezi 10. červnem a 10. zářím 
a kolik z očekávaných pěti milionů 

hostů sem zavítá. řada z nich budou 
podnikatelé z České republiky, které 
sem přiláká ústřední téma, jímž je 
„Energetika budoucnosti“. i kvůli 
tomuto zaměření a stále užší čes-
ko-kazašské spolupráci Svaz průmy-
slu a dopravy ČR podpořil EXPO 
a prosazoval oficiální účast České 
republiky. „Jsme rádi, že česká vláda 
nakonec vyslyšela naše naléhavá do-
poručení a kladně rozhodla o účasti 
ČR na této významné mezinárod-
ní výstavě, jíž se zúčastní více než 
sto zemí z celého světa,“ uvedl 

SP ČR PODPORUjE  
ExPO 2017 AStAnA

V PRůBěHU LéTA ZORGANiZUJE SVAZ PRůMySLU 
A DOPR AV y ČR DVě PODNiK ATELSKé MiSE  
DO K AZACHSTáNU.

fRAntIšEK chALOUPEcKÝ
viceprezident  
Svazu průmyslu a dopravy ČR 

Půl roku jsme 
vedli jednání se 
subjekty, které 
zajišťují českou 
účast na EXPO 
2017 Astana. 
Byli to zástup-
ci MPO, agentury 
CzechTrade, Ko-

misař české účasti Jan Krs a realizá-
tora, společnosti Arteo. Naší snahou 
bylo zapojit Svaz do EXPO a zajistit 
tím na místě firmám kvalitní servis. 
Poslední únorový den se tento záměr 
naplnil podpisem memoranda o spolu-
práci s MPO. Stvrdil ho nyní již bývalý 
ministr Jan Mládek. Naši aktivitu pod-
poroval už v minulém roce, kdy ji pro-
jednal s kazašským ministrem ener-
getiky. Nosným tématem EXPO je totiž 
energetika budoucnosti. V této sou-
vislosti chystáme dvě podnikatelské 
mise. První v červnu doprovodí prezi-
denta Miloše Zemana. Druhá delega-
ce přiletí se zástupcem MPO v první 
polovině července. Součástí programu 
bude několikadenní odborná konferen-
ce, my zajistíme přednášející a účast 
našich a kazašských firem. Věřím, že 
tím povzbudíme navázání kontaktů 
mezi našimi a kazašskými podnikate-
li. Jsem přesvědčen i o tom, že EXPO 
přinese konkrétní efekty a že tím pod-
poříme i teritoriální diverzifikaci čes-
kého exportu. Zájem o dobrý výsledek 
mají všichni zúčastnění, včetně kolegů 
z mezivládní česko-kazašské komise, 
která proběhla v Praze koncem února. 
Na ní jsem informoval o stavu přípravy 
naše i kazašské partnery.

ja k To V IDíM

cO SP ČR nABíZí 
fIRMáM nA 
ExPO 2017 
AStAnA
  Podnikatel-
skou misi 
jako doprovod 
prezidenta ČR 
Miloše Zemana 
8. - 10. 6. 

  Podnikatel-
skou misi jako 
doprovod mi-
nistra průmy-
slu a obchodu 
v první polovině 
července

  Zorganizování 
několikadenní 
odborné konfe-
rence na téma 
„Energetika 
budoucnosti“ 
ve spolupráci 
s partnery 
v prostorách 
pavilonu ČR 
v rámci mise 
ministra prů-
myslu a ob-
chodu
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Termín konání 

10. červen až 10. září

Rozloha plochy

174 hektarů

Počet akcí

3000

Hlavní fóra 

50

Infrastruktura

kryté město, 
kongresové 
centrum, nový hotel

Počet bytů

4000

Očekávaný počet návštěvníků

5 milionů

RepRezen Ta n Tk a pRo s T y k s p oDnIk aTel skou sFéRou z a sp čR n a e x p o 2017 a s Ta n a 

OLgA ZULáKOVá

Na SP ČR působí od roku 2011, a to ve funkci manažerky pro zahraniční vztahy se zaměřením na země východní Evro-
py, Společenství nezávislých států a Blízkého východu. Podílela se na organizaci podnikatelských misí do zahraniční 
a incomingových akcí. Spolupracuje s partnerskými organizacemi a státními institucemi, zejména s MPO, MZV, agenturou 
CzechTrade a také s velvyslanectvími. Je tajemnicí Platformy exportérů SP ČR a členkou pracovní skupiny pro vztahy 
s Euroasijským prostorem v Konfederaci evropského podnikání BusinessEurope. 

p o D p o R a  e x p o R T u

prezident SP ČR Jaroslav Hanák. 
SP ČR však požadoval i zapojení do 
programu s cílem zvýšit prestiž akce 
a českým podnikatelům poskytnout 
kvalitní služby. „Chtěli jsme, aby-
chom se zapojili do přípravy a byli 
součástí dění. To se podařilo,“ říká 
viceprezident SP ČR František Cha-
loupecký, který vedl se státní sprá-
vou vyjednávání. Díky této snaze 
bylo podepsáno memorandum mezi 
SP ČR a MPO a uzavřela se smlou-
va s agenturou CzechTrade. Dalším 
partnerem je členská Asociace ma-
lých a středních podniků a živnost-
níků ČR.

SP ČR bude tedy organizovat 
podnikatelskou misi, doprovázejí-
cí prezidenta ČR Miloše Zemana 
na slavnostní zahájení EXPO 2017 
v termínu 8. až 10. června. Dále 
pak SP ČR v rámci konání EXPO 
v českém pavilonu zorganizuje ně-
kolikadenní odbornou konferenci. 

Uskuteční se v rámci podnikatel-
ské mise, která bude doprovázet 
zástupce ministerstva průmyslu 
a obchodu v první polovině čer-
vence. Konference bude rozdělena 
do tematických bloků, zaměřených 
na energetiku. Významnou událostí 
bude Národní den českého pavilonu 
s rozlohou 292 metrů čtverečních, 
který je plánován na 15. července.

„Cílem účasti je prostřednictvím 
českého pavilonu a aktivit prezento-
vat náš průmysl milionům návštěv-
níků, zejména pak představitelům 
vlád a byznysu. Chceme ukázat vy-
sokou úroveň energetických techno-
logií, které dokážeme vyrábět a sna-
žíme se vyvážet do celého světa,“ 
uvedl Chaloupecký. Význam EXPO 
2017 Astana a přípravy zapojení ČR 
potvrdilo ostatně i zasedání Česko
-kazašské mezivládní komise, které 
se uskutečnilo za účasti představite-
lů SP ČR koncem února. (red)

UŽItEČnÉ ODKAZY
Informace o výstavě 

www.expo2017astana.com
Informace o účasti ČR 
www.astanaexpo2017.cz
Kancelář komisaře ČR Jana Krse:
Tel.: 224 855 201
E-mail: komisar@czechtrade.cz

Jsme rádi, že vláda nakonec vyslyšela 
naše naléhavá doporučení a kladně 
rozhodla o účasti ČR na této významné 
mezinárodní výstavě.



Jaký význam přikládáte  
EXPO 2017 Astana?

Rád bych připomenul, že o umístění 
veletrhu rozhodlo v roce 2012 tajné 
hlasování zástupů 161 členských států 
Mezinárodního úřadu pro výstavnic-
tví. Obdrželi jsme 103 hlasů. EXPO 

bude tak první výstavou, jejímž hos-
titelem je členská země Společenství 
nezávislých států.

Je to pro nás klíčový projekt, zejmé-
na ve spojení s tématem Energy of the 
Future, zahrnující alternativní zdroje 
energie a zelené technologie. Slibujeme 

VELV ySLANEC K AZAŠSKé REPUBLiKy 
V ČESKé A SLOVENSKé REPUBLiCE SERZHAN 
ABDyK ARiMOV M á NAPiLNO. V yJEDNáVá 
S MiNiSTERSTV y, VLáDNíMi AGENTUR AMi, 
SVAZEM PRůMySLU A DOPR AV y ČR A DALŠíMi 
ORGANiZACEMi. CíLEM JE SPOLEČNě PODPOřiT 
MEZiNáRODNí VELETRH EXPO 2017 ASTANA, 
KTERý SE KONá OD 10. ČERVNA DO 10. Září 2017. 
PR áVě NA NěJ JSME SE VELV ySLANCE ZEPTALi.

p o D p o R a  e x p o R T u

ExPO 2017 AStAnA  
jE šAncí PRO PODnIKAtELE

si od něj, že se nám podaří na jednom 
místě představit nejlepší příklady 
použití alternativních energií. Půjde 
o mimořádnou událost, která napo-
může pohledu na energie budoucnosti. 
Chceme se zaměřit i na otázky, které 
v energetice řeší země celé oblasti.

Kolik vystavovatelů i návštěvníků 
očekáváte?
Účast potvrdilo 116 zemí a 18 meziná-
rodních organizací. Očekává se, že vý-
stavu navštíví více než 5 milionů lidí. 
Uspořádáno bude na tři tisíce akcí, pět 
desítek z nich jsou hlavní fóra a su-
mmity. Každý den budou organizo-
vány koncerty a doprovodné aktivity. 
Připraveno je zázemí, 4000 bytů, 
nový hotel, kongresové centrum a celé 
kryté město. 

Jaký je přínos akce pro naše 
podnikatele a české-kazašské vztahy?
Máte příležitost představit své nejno-
vější technologie a know-how a uza-
vřít i obchodní smlouvy s kazašský-
mi a dalšími zahraničními partnery. 
Zveme proto na EXPO a k návštěvě 
jiných krásných míst Kazachstánu 
české podnikatele. Letos je spojení 
mnohem jednodušší díky zavedení 
bezvízového režimu, který máme 
s 35 zeměmi OECD. Pozitivní vliv 
to bude mít na příchod zahraničních 
podnikatelů i turistů.

Oceňujeme vládu ČR za to, že se 
rozhodla pro historicky první účast na 
specializovaném EXPO. Očekáváme, 
že při zahájení přivítáme v naší nově 
postavené metropoli prezidenta republi-
ky Miloše Zemana. V průběhu akce je 
plánován příjezd dalších vašich politiků 
a vysokých úředníků. Působivý je český 
pavilon, kde 15. července proběhne 
národní den. Návrh je vynikající a jedi-
nečný, zaslouží si nejvyšší ocenění. (red)
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← Prezident SP 
ČR j. hanák 
reprezentoval 
Svaz na Česko-
íránském 
podnikatelském 
fóru v Praze.

→ Přes 
130 podnikatelů 
z íránu a ČR se 
zúčastnilo fóra, 
které v únoru 
spolupořádal 
SP ČR. 

Vedení SP ČR poděkovalo účastníkům podnikatelských 
misí formou setkání v Černínském paláci. Zúčastnili se ho 
i členové vlády v čele s premiérem. Foto: Úřad vlády ČR



← Pracovní skupina 
SP ČR oběhové 
hospodářství 
si pozvala na 
své zasedání 
místopředsedu 
Evropského 
parlamentu 
P. teličku.

← Budoucnost auto-
průmyslu byla hlav-
ním tématem setkání 
politiků a podnikatelů 
v Mladé Boleslavi. 
na snímku vpravo 
prezident sdružení 
AutoSAP a člen před-
stavenstva SP ČR 
B. Wojnar.  
Foto: Úřad vlády ČR

↑ Prezident SP ČR j. hanák jednal s ministrem dopravy D. Ťokem 
o efektivitě rozšíření mýtného systému na silnice 1. třídy. 

↑ Svaz zorganizoval na VšE seminář k ukončení intervencí 
centrální banky.

↑ V centrále Svazu proběhlo první setkání významných žen
byznysu a školství. na snímku zleva členka představenstva 
SP ČR M. jabůrková, členka představenstva ČEZ M. chaloupková  
a generální ředitelka SP ČR D. Kuchtová.

↑ Svaz se bude podílet na organizaci odborného 
doprovodného programu na ExPO 2017 Astana díky podpisu 
memoranda s MPO.  Foto: MPO

↑ na tiskové konferenci MšMt 1. viceprezident SP ČR jan Rafaj 
podpořil povinnou maturitní zkoušku z matematiky. Foto: MŠMT

z e  ž I V o T a  s V a z u
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ŘEŠILO SE NA TRIPARTITě
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o k é n k o  s o C I á l n í h o  D I a l o G u

Prezident SP ČR J. Hanák na tripartitě jednoznačně odmítl plánovanou celostátní stávku řidičů linkových autobusů. Od začátku 
roku vláda svým nařízením zvýšila minimální mzdy pro řidiče ze 71,60 Kč na hodinu na 98,10 Kč, aniž by na to poskytla peníze 
z rozpočtu. Například dopravci v Ústeckém kraji šoférům přidali, ale nikoliv podle očekávání odborářů. Zaměstnavatelé však upo-
zorňují, že k protestům není důvod a že kraje k řešení problému přistupují racionálně. „Situaci se podaří vyřešit,“ uvedl J. Hanák 
počátkem března s tím, že u 12 krajů se podařilo navýšení mezd vyjednat. Částečně problematickým zůstával kraj Ústecký.

Sociální situace lidí při dlouhodobé 
pracovní neschopnosti by se měla 
zlepšit díky tripartitní dohodě soci-
álních partnerů. Vláda ji akceptovala 
a v únoru schválila variantu, kterou 
prosazoval SP ČR. Podle ní by měl 
pacient po 31. dni pracovní neschop-
nosti dostávat 66 % redukovaného 
denního vyměřovacího základu. Od 
61. dne nemoci se příspěvek zvýší na 
72 %. Z rozpočtu by na tuto varian-
tu mělo jít 2,4 miliardy korun ročně. 
SP ČR podpořil zvýšení podpory 
dlouhodobé nemocenské s tím, že 
nebudou přijímána žádná řešení, 
která se týkají krátkodobé pracovní 
neschopnosti, tedy, že nebude zruše-
na karenční doba. 

Na stranu zaměstnavatelů se postavila vládní koalice, když v únoru schválila 
navýšení počtu pracovních povolení pro Ukrajince. O práci v Česku jich bude 
moci žádat až osm set měsíčně. Dosavadní model, který do ČR v rámci pro-
jektu Režim Ukrajina ročně pouštěl do země jen 3800 potenciálních pracov-
níků, podle zaměstnavatelů selhává. Kvóta se vyčerpala během několika málo 
měsíců. Příchod Ukrajinců dlouhodobě odmítají odbory, které argumentují 
tím, že cizinci srážejí mzdy českým pracovníkům. Spory o jejich zaměstná-
vání se řeší již delší dobu v rámci tripartity a sociální partneři dosud nenašli 
v této věci společnou řeč. 

Ministr životního prostředí 
R. Brabec ustoupil ve svém zá-
měru předložit vládě takzvaný 
antifosilní zákon. K tomuto 
rozhodnutí přispěl jednotný 
názor zaměstnavatelů v čele se 
Svazem průmyslu a dopravy 
ČR, odborů i části vládní koa-
lice. Zákon kritizovala opozi-
ce a široká odborná veřejnost. 
„U dopadů antifosilního zá-
kona byla na tripartitě výrazná 
shoda sociálních partnerů. 
A i když to je v programovém 
prohlášení vlády, shodli jsme 
se, že se jedná o nadbytečnou 
normu,“ uvedl k rozhodnutí 
prezident SP ČR J. Hanák. 
Zákon mimo jiné navrhoval, 
že do 33 let se ČR plně zbaví 
závislosti na uhlí i ropě a na-
řizoval snižování emisí oxidu 
uhličitého až o 80 procent do 
roku 2050. 

VLáDA SchVáLILA ZVÝšEní nEMOcEnSKÉ PřI 
DLOUhODOBÉ PRAcOVní nESchOPnOStI

UKRAjIncI VYVOLáVAjí SPORY V tRIPARtItĚ

AntIfOSILní 
ZáKOn SPADnUL 
ZE StOLU

SP ČR ODMítL hROZBU StáVKY řIDIČŮ

Foto: Úřad vlády ČR
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V ýBěR Z MéDIí

Značný zájem médií vzbudila lednová 
a únorová tripartita, zmiňován byl i SP 
ČR. Jeho zástupci po každém jednání 
Plenární schůze vystoupili na tisko-
vé konferenci, i tím výrazně bodovali 
ve zpravodajství ČT. Úspěchem bylo 
vystoupení v diskusním pořadu Otázky 
V. Moravce 1. viceprezidenta J. Rafaje 
k důchodové reformě a viceprezidenta 
R. Špicara ke mzdám a zaměstnávání ci-
zinců. SP ČR zúročil i dobré kontakty na 
ČRo a další vydavatelské domy. Z hledis-
ka obsahu se mediální zájem soustředil 
na vyjednávání o mzdách řidičů linko-
vých autobusů, na návrhy na uzákonění 
pátého týdne dovolené a jeho odmítnutí 
zaměstnavateli. Zaměřil se i na zaměst-
návání cizinců, zejména pracovníků 
z Ukrajiny, na zvýšení dlouhodobé ne-

mocenské, digitalizaci či SP ČR zamítnu-
tý návrh na zavádění sektorových daní. 
Ovšem nejčastěji (téměř 20 % citací) byl 
SP ČR zmiňován v souvislosti s návrhem 
zákona o univerzitních nemocnicích, 
který odmítli zaměstnavatelé i odboráři.

Rada hospodářské a sociální dohody ČR 
(tripartita) má už své logo. Od listopadu 
loňského roku využívá však i twitter, 
informující o klíčových jednáních soci-
álních partnerů a tématech sociálního 
dialogu: https://twitter.com/tripartita_cz

tRIPARtItA VYUŽíVá tWIttER

tRIPARtItní tÉMAtA jSOU  
PRO nOVInářE MAgnEtEM

Rozvoj digitálního 
hospodářství je naprosto 
zásadní pro budoucí 
vývoj české ekonomiky 
a konkurenceschopnosti.
jAROSLAV hAnáK - ČESKá tELEVIZE

Cestou není zvyšovat daně anebo zavádět sektorové daně. 
Cílem je najít motivační faktory například v oblasti investic, 
vědy a výzkumu, aby se investorům vyplatilo v Česku 
investovat.
jAn RAfAj - ČESKÝ ROZhLAS

← Prezident SP ČR jaroslav hanák (vpravo) 
a 1. viceprezident jan Rafaj ve chvilce mezi 
tripartitním jednáním na úřadu vlády ČR.

jAROSLAV hAnáK
prezident  
Svazu průmyslu a dopravy ČR 

Tři uplynulá tripar-
titní jednání mají 
společného jmeno-
vatele, vyhrocenou 
atmosféru a přešla-
pování u některých 
zásadních opatření, 
a to nikoliv vinou 
zaměstnavatelů. Jen 

prosincové plenární zasedání s dva-
nácti body znamenalo pětihodinovou 
debatu s tiskovou konferencí až v devět 
hodin večer. Bylo vyčerpávající, plodné 
minimálně a klíčová legislativní změna, 
stavební zákon, nás neuspokojila. Zkla-
máni jsme odcházeli i kvůli neshodě 
na příjmu ukrajinských pracovníků. 
Naštěstí vláda v únoru uznala racio-
nálnost našich argumentů a navýšila 
kvótu pro jejich příchod.

Na únorové tripartitě jsme řešili 
další citlivé místo, jímž je zdravotnictví. 
Zatímco my voláme po zefektivnění 
systému, odbory akcentují zvyšování 
mezd. 

Bohužel řešíme novelu zákoníku 
práce. Na tripartitě loni v červnu jsme 
se shodli na jeho křehké podobě a s od-
bory jsme ujednali, že do ní nebudou 
sociální partneři vnášet změny. Místo 
toho jsme počátkem roku byli svědky 
50 pozměňovacích návrhů a snahy 
o uzákonění povinné pětitýdenní dovo-
lené. Není ale možné podporovat zave-
dení tak zásadních změn bez dohody 
s námi, zaměstnavateli.

Existují však oblasti, kde se shod-
neme. Jde o nepotřebný antifosilní 
zákon či digitální agendu. Za to, i za 
většinou korektní průběh a pravidel-
nost jednání, chci sociálním partnerům 
poděkovat.



V oblasti pracovního práva se 
zabýváte novelou zákoníku práce.

Raději bychom byli bez ní. Naší sna-
hou bylo prosadit úpravy zákoníku 
s co nejmenším dopadem na firmy. 
Zaměstnavatelům jde přitom o větší 
flexibilitu při získávání a propouště-
ní zaměstnanců, v organizaci práce 
a pracovní doby. Potřebují pružněji 
reagovat na dynamické změny na 
pracovním trhu. Odbory naproti 
tomu požadují zvýšení práv a hmot-
ného zabezpečení zaměstnanců. To 
jsou náklady, které nemůžeme obejít. 
Jenže se nacházíme v předvolební 
době, kdy zaměstnanec je potenci-

onální volič a politické strany jej 
chtějí získat. 

Dá se v takovém případě 
dohodnout na koncepční změně?
Problém řady návrhů, a záměrně 
vynechám zákoník práce, je v tom, 
že jsou naprosto nekoncepční. Je 
zde řada návrhů ohledně ochrany 
zaměstnanců, které by měly vylepšit 
jejich standard. Je to salámová meto-
da, jde o neprovázané návrhy. 

Jaký je aktuální stav novely?
Návrh prošel druhým čtením 
v Poslanecké sněmovně. Je tu ale 
riziko, že zafunguje jako nosič pro 
pozměňovací návrhy, zejména od-
borů. Situace se dostala do bodu, že 
v našem zájmu není něco prosadit, 
ale „ubrzdit“. Novelizaci zákoníku 
práce v podstatě nepotřebujeme.

Diskutabilním bodem  
je karenční doba... 
Nechceme ji rušit. Obáváme se, 
že by to vedlo k umělému nárůs-

SEKCE ZAMěSTNAVATELSK á SVAZU PRůMySLU 
A DOPR AV y ČR JE K LíČOVOU ODBORNOU OPOROU 
Při V yJEDNáVáNí JEHO POžADAVKů. řEDiTELKy 
JiTKy HEJDUKOVé JSME SE ZEPTALi, CO NyNí 
PRO ČLENSKé FiR M y řEŠí.
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hájIt ZájMY fIREM  
jE V tÉtO DOBĚ tĚŽKÉ

tu pracovní neschopnosti. Jestliže 
úprava měla směřovat k tomu, aby 
se zlepšila situace lidí v pracovní ne-
schopnosti, není to otázka prvních 
dnů. Jde o déle nemocné. Na tripar-
titě jsme proto podporovali zvýšení 
nemocenské. Karenční doba je navíc 
běžná i v jiných evropských státech, 
nejde tedy o nějaký nestandardní 
požadavek.

SP ČR se angažuje v podpoře 
zaměstnávání Ukrajinců. 
Prosadili jsme navýšení kvóty pro 
příchod pracovníků v rámci tzv. 
Režimu Ukrajina. Našel se způsob, 
jak usnadnit nábor zaměstnanců 
s nižším a středním vzděláním na 
Ukrajině, aniž by se museli dostávat 
do registru žadatelů. Nemusí 
chodit přes problémový Visapoint 
a využívají speciální režim. Celý 
model vznikl na základě požadavků 
firem a my jsme za to velmi bojovali. 
Ostatně, firmám nabízíme využití 
našich kapacit, pokud se chtějí 
zapojit do Režimu Ukrajina. (red)

Novela zákoníku práce se dostala do 
bodu, že v našem zájmu není něco 
prosadit, ale „ubrzdit“.

p ř e D s T a V u j e M e  s e



Sekce zpracovává podklady a připomínky k návrhům 
z obecné legislativy, jde např. o občanský zákoník, zákon 

o obchodních korporacích, registr smluv, veřejné zakázky. Sle-
duje a připomínkuje rozsáhlé téma sociálních systémů a veš-
kerou legislativu ovlivňující rozvoj lidských zdrojů. Dále sekce 
odborně řeší boj s korupcí, soudní, insolvenční a exekuční 
řízení či snižování administrativní zátěže. V gesci má oblast 
vzdělávání, zejména podporu technického školství. 

Spolupracuje na přípravě stanovisek k evropské legislativě, 
například vysílání zaměstnanců v rámci EU. Zastřešuje agen-
du zaměstnávání cizinců ze třetích zemí (Projekt Ukrajina, 
Režim Ukrajina, Zácvik), zdravotně postižených občanů či 
odsouzených. 

Sekce organizuje semináře pro firmy, kulaté stoly a diskuz-
ní fóra. Svou činnost opírá o expertní týmy a zpětnou vazbu 
od zástupců členských firem. (red)

SEKcE ZAMĚStnAVAtELSKá SP ČR
ODBORNíCi Z TéTO SEKCE SE 
ZAMěřUJí PřEDEVŠíM NA TyPiCKy 
ZAMěSTNANECKO-ZAMěSTNAVATELSKá 
TéMATA TýKAJíCí SE SOCiáLNíHO 
DiALOGU A JEDNáNí S ODBORy.

p ř e D s T a V u j e M e  s e
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gEScE PRAcOVníKŮ SEKcE ZAMĚStnAVAtELSKÉ SP ČR

jItKA hEjDUKOVá
ředitelka, zástupkyně GŘ pro 
vnitřní záležitosti a legislativu
Zaměřuje se na pracovní právo, 
mzdy a sociální systémy, agentur-
ní zaměstnávání. Řeší problema-
tiku trhu práce, a to i z hlediska 
zaměstnávání cizinců ze 3. zemí 
či vysílání zaměstnanců v rámci 
EU.

jItKA hLAVáČKOVá
zástupkyně ředitelky pro trh 
práce a legislativu
Zaměřuje se na pracovní právo 
a ostatní legislativu či snižová-
ní administrativní zátěže. Řeší 

zaměstnávání obtížně uplatnitel-
ných osob. Je tajemnicí Expertní-
ho týmu pro legislativu. 

MILOš RAthOUSKÝ
zástupce ředitelky pro oblast 
vzdělávání
Řeší problematiku trhu práce 
z hlediska kvalifikační struktury 
(příslušná legislativa, podpora 
technického vzdělávání, Průmysl 
4.0. se zaměřením na vzdělávání).  
Je tajemníkem Expertního týmu 
pro vzdělávání.

tEREZA hEjLOVá
Řeší problematiku trhu práce 

z hlediska zaměstnávání cizinců 
ze 3. zemí (Projekt Ukrajina, 
Režim Ukrajina, Zácvik) a odsou-
zených. Je tajemnicí Expertního 
týmu pro zaměstnanost a kolek-
tivní vyjednávání a jeho pracov-
ních skupin.

nORA šEjDOVá
Je gestorem problematiky zdra-
votnictví, BOZP a boje s korupcí 
a tajemnicí Expertního týmu pro 
zdravotnictví a Pracovní skupiny 
pro BOZP. 

BOhUMIL MUŽíK
Řeší problematiku trhu práce 

(opatření na podporu zaměstna-
nosti, Práce 4.0, další vzdělávání 
– rekvalifikace), spolupracuje na 
rozvoji Národní soustavy kvalifi-
kací (NSK).

PEtR jAROš
Zajišťuje věcnou realizaci projektu 
MOZKAO.

AnDREA SEDLáČKOVá
Zajišťuje věcnou realizaci projektu 
MOZKAO.

REnátA ZBRAnKOVá
Externí spolupracovnice 
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A
ntIfOSILní ZáKOn  
SE ZAMítnUL
Zástupci SP ČR a další 
sociální partneři se v rámci 

tripartity shodli na tom, že antifosilní 
zákon je nadbytečný, nekoncepční 
a má negativní dopady na konkuren-
ceschopnost tuzemského průmyslu 
a obyvatele. Nevhodnost a negativa 
zákona potvrdila nezávislá studie, na 
problémy dlouhodobě poukazoval 
SP ČR. 

D
AnĚ - ZAMĚStnAVAtELÉ 
PROtI ZVÝšEní
SP ČR okomentoval vlád-
ní „Analýzu odlivu zisků: 

Důsledky pro českou ekonomiku a ná-
vrhy opatření“, kde se hovoří o potře-
bě zavedení sektorové či progresivní 
daně. Zástupci SP ČR poukazují na 
zahraniční zkušenosti a studie, které 
neprokazují příznivý dopad na eko-
nomiku a ekonomický růst. Návrhy 
na zdanění SP ČR odmítl na jednání 
tripartity i v médiích. 

E
IA – ROZUMnÝ  
KOMPROMIS nOVELY
SP ČR bude otevřeně pod-
porovat transpoziční novelu 

EiA. Je to výsledek několika kon-
struktivních jednání s MžP a jeho 
ministrem nad rámec standardního 
vypořádání. Výsledné znění novely 
je kompromisem a zohledňuje řadu 
požadavků SP ČR, které přináší určitá 
zlepšení. Je jím například omezení 
nutnosti posuzování či prodloužení 
platnosti stanovisek.

K
OSMIcKÝ PROgRAM  
Má VícE PEnĚZ
SP ČR se podařilo prosadit, 
aby vláda koncem loňského 

roku schválila vyšší objem prostřed-
ků na kosmické aktivity. Programy 
Evropské kosmické agentury (ESA) 
obdrží o 355 milionů korun ročně více. 
Z toho 110 milionů bude na zapojení 
ČR do „elementu Ariane 6“ a 245 mili-
onů na volitelné programy ESA blízké 
průmyslovým cílům. V této věci SP ČR 
kromě připomínkových řízení zmínil 
požadavek na tripartitě, oslovil minis-
try financí a dopravy a místopředsedu 
vlády pro vědu a výzkum.

M
AtURItY Z MAtEMAtIKY 
StARtUjí
Jeden z dlouhodobých po-
žadavků SP ČR na uzáko-

nění povinné maturity z matematiky 
se stal realitou. Na jaře 2021 budou 
žáci gymnázií a lyceí poprvé skládat 
státní maturitu i z tohoto předmětu. 
Od školního roku 2021/2022 pak 
bude povinná pro všechny vzdělávací 
obory s výjimkou zdravotnických, 
sociálních a uměleckých. SP ČR pova-
žuje opatření za akceptovatelný kom-

promis, kdy nedojde k přelivu žáků do 
oborů, které by povinnou matematiku 
nařízenou neměly. 

M
EtODIcKÉ POKYnY 
ZVEřEjnĚnY
MŠMT zveřejnilo metodic-
ké pokyny, které se týkají 

vykazování hospodářských činností 
v souvislosti s veřejnou podporou 
v Operačním programu Výzkum 
a vývoj pro inovace (OP VaVpi) a Vý-
zkum, vývoj a vzdělávání (OP VVV). 
Obě metodiky platí od 1. ledna 2017. 
SP ČR zveřejnění metodických poky-
nů dlouho požadoval. 

O
PERAČní PROgRAMY – 
ZMĚnA K LEPšíMU
Díky snaze SP ČR byly 
v operačním programu OP 

PiK akceptovány jeho připomínky 
k textům výzev (hodnotících kritérií), 
což pro žadatele přináší určitá zlep-
šení. Došlo i k navýšení alokace pro 
původní výzvu programu Aplikace. 
Přislíbeno bylo urychlení procesu 
hodnocení s tím, že nyní bude maxi-
mální limit pět měsíců. 

ABEcEDA úSPĚchŮ
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SEMInář SP ČR K ExItU KORUnY
Více než osm desítek zástupců firem 
se v únoru zúčastnilo semináře k exitu 
a řízení kurzových rizik. Podle ČNB 
lze očekávat exit pravděpodobně 
kolem poloviny roku. řada faktorů 
ukazuje, že kurz je podhodnocen 
a spíše by se mohl vrátit k mírnému 
posilování. Zástupce ČNB také sdělil, 
že exit bude proveden jednorázově 
a bude o něm okamžitě informováno.

SP ČR PODPOřIL ZMĚnU 
InVEStIČní POLItIKY
Představitelé SP ČR v únoru vystoupi-
li na konferenci MPO ke změně inves-
tiční politiky, kde se jednalo o pří-
pravě věcného záměru novely zákona 
o investičních pobídkách a změnách 
v podpoře investic. Svaz upozornil 
na složitost definice a na potřebu dále 
zatraktivnit prostředí k investicím 
a reinvesticím. SP ČR se dlouhodobě 
angažuje v revizi systému pobídek, 
spolupracuje s MPO a Czechinvest. 

SP ČR K nOVELE  
StAVEBníhO ZáKOnA
Zástupci SP ČR vystoupili na semi-
náři v poslanecké sněmovně k novele 

stavebního zákona a souvisejících 
zákonů. Novelu podpořili a požádali 
poslance o její schválení s tím, že při-
náší řadu pozitivních změn. Zároveň 
požadovali zahájení prací na zásadněj-
ší rekodifikaci povolovacích procesů, 
což bude vyžadovat úpravy v kompe-
tenčním zákoně a bude trvat několik 
let. Změna by měla vést k principu 
“jeden úřad – jedno rozhodnutí – 
jedno odvolání”, aby investor nemusel 
obíhat více úřadů. 

OBĚhOVÉ hOSPODářStVí 
A POZIcE SP ČR
SP ČR zveřejnil své stanovisko 
k oběhovému hospodářství. Považuje 
ho za příležitost pro členské firmy, 
které mohou participovat na zpraco-
vatelském a recyklačním průmyslu. 
Důležitým přístupem je střízlivost 
pohledu na využití zdrojů z odpadů, 
které by měly být v souladu s hierar-
chií nakládání s odpady.

PODnIKAtELSKá MISE SP ČR 
LEtĚLA DO InDIE 
indie byla koncem roku zemí, kam 
zamířila podnikatelská delegace SP 
ČR. Provázela ministra zahraničních 
věcí ČR Lubomíra Zaorálka. Součástí 
programu bylo Česko-indické podni-
katelské fórum, které bylo příležitostí 
pro setkání zástupců českých a indic-
kých firem. 

ČESKO-íRánSKÉ 
PODnIKAtELSKÉ fóRUM
Více než sto českých podnikatelů 
a tři desítky jejich íránských protějšků 
se koncem ledna sešlo na Česko-írán-
ském byznysovém fóru. Uspořádal 
ho SP ČR společně s MPO, Čes-
ko-slovensko-íránskou obchodní 
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DĚLáME PRO VáS

P
RŮMYSL 4.0 – nOVÝ WEB
Web Firma4.cz pracovní sku-
piny SP ČR nabízí Evaluační 
model pro hodnocení digitál-

ní zralosti firem. Vedle toho zde na-
jdete informace o edukativních akcích 
pro firmy a prezentace ze zasedání 
pracovní skupiny. Zástupci členských 
firem se zájmem o téma Průmyslu 4.0 
jsou zváni k participaci na činnosti 
pracovní skupiny.

V
ÝKLAD KE ZPŮSOBILÝM 
náKLADŮM
SP ČR se podařilo prosadit 
zveřejnění výkladu k proble-

matice způsobilých nákladů. Výklad 
by měl platit do přijetí další novely, 
která je nyní ve sněmovně. Důvo-
dem požadavku na zveřejnění jsou 
nejasnosti, které vznikly po přijetí 
poslední novely zákona 130/2002 Sb., 
o podpoře výzkumu, vývoje a inovací. 
Vyjasnění definice způsobilých nákla-
dů pomůže řešit problémy u veřejných 
soutěží a odstraní nejasnosti u institu-
cionální podpory. 



AnALYtIcS  
DAtA fActORY s.r.o.

SIMPLEx cZ s.r.o.

Analytics Data Factory s.r.o. je mladou dynamickou a flexibilní spo-
lečností, která těží ze zkušenosti s poskytováním služeb v oblasti data 
managementu a informačních systémů. Kombinace lokálních zku-
šeností Analytics Data Factory (ADF) s know-how a tradicí zavede-
ných značek garantuje zákazníkům aktuálně velmi žádanou flexibi-
litu v dodávkách zakázek a současně kvalitu a rozsah poskytovaných 
služeb. Vlajkovou lodí společnosti je specializace na implementace 
nových směrnic, jako je např. nová evropská direktiva na ochranu 
osobních údajů (GDPR). ADF disponuje početným týmem, který se 
aktivně zabývá analýzou, návrhem na zavedení i samotnou imple-

mentací směrnice na ochranu osobních údajů 
GDPR. Primárními klienty ADF jsou všech-
ny společnosti, které v rámci své činnosti 
zpracovávají data o svých zákaznících. Těm 
umí ADF nabídnout plnou podporu při za-
vádění nových regulatorních nařízení, jako 
je právě GDPR. Díky partnerství s renomo-
vanými značkami jako jsou iBM nebo SAS 
se tak jedná o komplexní dodávky přizpů-
sobené povaze a rozsahu činnosti jednotli-
vých zákazníků. Další informace najdete na 
www.analyticsdf.cz.

Simplex CZ s.r.o. je ob-
chodní společnost za-
bývající se exportem su-
rovin, hotového zboží 
a technologií pro potra-
vinářský a zpracovatelský 
průmysl se zaměřením na 
trhy Latinské Ameriky, 
především na Kubu. Spo-
lečnost založená v roce 
2000 je aktivní i na poli 
importu z těchto oblas-
tí. Neustále rozšiřuje své 

obchodní aktivity stejně jako portfolio poskytovaných služeb 
a obchodovaného zboží. Těžiště obchodních aktivit spočívá ve 
vývozu mléčných výrobků, obilovin a technologií pro zpraco-
vatelský a potravinářský průmysl. Společnost se věnuje i oblasti 
pivovarnictví, exportuje slad, chmel, obalový materiál a techno-
logie. Za zmínku stojí dlouhodobá a stále se prohlubující spo-
lupráce s Kubou. V říjnu 2005 společnost získala registraci pro 
založení pobočky u Kubánské obchodní komory (Cámara de 
Comercios de la República de Cuba) a disponuje vlastní kancelá-
ří s místními zaměstnanci v Havaně. Další informace najdete na 
www.simplexcz.cz.
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komorou a Hospodářskou komorou 
ČR. Setkání se uskutečnilo u příle-
žitosti návštěvy delegace Teheránské 
obchodní, průmyslové, důlní a agrár-
ní komory. 

AKcE nA PODPORU InVEStIc 
V chORVAtSKU 
SP ČR ve spolupráci s MPO, chorvat-
skou ambasádou v Praze a Agenturou 
pro investice a konkurenceschopnost 
Chorvatska uspořádal v únoru akci 
pod názvem investiční příležitosti 
v Chorvatsku. Představily se na ní 
příležitosti pro investice v oblasti 
nemovitostí, developmentu, cestov-

ního ruchu a infrastruktury. Akce se 
zúčastnilo na čtyřicet českých firem, 
osobně ji podpořil předseda chorvat-
ského parlamentu Božo Petrov.

SP ČR OSLAVIL 
24 LEt ORgAnIZOVání 
PODnIKAtELSKÝch MISí
Více než 130 účastníků podnikatel-
ských misí SP ČR přijalo koncem led-
na pozvání na společenské setkání 
s organizátory misí a vládními politi-
ky. Akce připomenula význam české-
ho exportu i důležitost jeho podpo-
ry formou doprovodných misí. SP 
ČR jich za 24 let vypravil přes 150. 

Jen v loňském roce se třinácti dopro-
vodných misí zúčastnily tři stovky ex-
portérů. Směřovali do USA, Kaza-
chstánu, indie, Egypta, izraele, ale 
i do Myanmaru, Ománu, Kyrgystánu 
a Turkmenistánu. Delegace cestova-
ly také do evropských zemí: Němec-
ka, Rakouska, Portugalska a Švédska. 
Početně největší podnikatelská mise 
zavítala do íránu, 
zúčastnilo se jí 
šedesát firem. 

Video z akce →



Dohoda o volném obchodu mezi 
Evropskou unií a Kanadou do-

stala zelenou. V únoru ji Evropský 
parlament schválil hlasy 408 eu-
roposlanců, proti bylo 254. Roz-
hodnutí o Komplexní hospodářské 
a obchodní dohodě (CETA) při-
vítal i SP ČR, který o její zavedení 
dlouhodobě usiloval. „Je to dobrá 
zpráva pro evropský byznys. Jsem 
rád, že naše aktivity posledních let 
na české i na evropské úrovni ne-
přišly vniveč,“ uvedl Lukáš Martin, 
ředitel Sekce mezinárodních vztahů 
SP ČR. Jeho zástupci se v minulých 
měsících aktivně zapojili do propa-
gace dohody, a to i prostřednictvím 

EVROPSKÝ PARLAMEnt 
SchVáLIL DOhODU cEtA

SVAZ PRůMySLU A DOPR AV y ČR DLOUHODOBě 
PROSAZOVAL ODSTR ANěNí BARiéR MEZi EU 
A K ANADOU. 
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Konfederace evropského podniká-
ní BusinessEurope, jehož je SP ČR 
členem. 

Dohoda přinese postupné od-
bourání cel v obchodu mezi Ka-
nadou a Evropskou unií. Té by 
měla zvýšit příjmy z obchodování 
o 11,6 miliard eur, a to během sedmi 
let poté, co dohoda vstoupí v plat-
nost. Zvednout by se mohl i objem 
vzájemných investic. V roce 2014 
byla Kanada po USA a Švýcarsku 
třetím největším investorem v EU. 
Objem přímých kanadských investic 
činil 166 miliard eur, EU investova-
la v Kanadě 275 miliard eur. 

Podle SP ČR přináší CETA pro 
české podnikatele převážně výho-
dy. Odstraní až 99 % celních ba-
riér, významné je otevření kanad-
ského trhu s veřejnými zakázkami. 
Změní se vzájemné uznávání testů 
a certifikátů. CETA zavádí i systém 
investičních soudů (iCS), který má 
chránit investory. 

Ačkoliv objem obchodování ČR 
s Kanadou není velký, představuje 
0,4 % českého zahraničního obcho-
du, díky CETA může v příštích le-
tech narůst. Momentálně jde o ob-
jem 8,5 miliardy Kč ročně, z toho 
5 miliard tvoří český export.

Dohodu CETA musí ještě rati-
fikovat parlamenty členských stá-
tů Unie. Zatím jsou platné jen ty 
části, které spadají do pravomoci 
EU. V případě schválení smlouvy 
národními parlamenty by se podle 
studie Technické univerzity v Li-
berci zvýšil český vývoz do Kanady 
o 17 až 23 %. V některých sekto-
rech mohou být nárůsty až o 50 % 
(potravinářství) i 75 % (textilní 
průmysl). Při současném objemu 
obchodu by čeští vývozci mohli 
uspořit na dovozních clech 103 mil. 
Kč a na netarifních překážkách dal-
ších 77 až 108 mil. Kč ročně. (red)

Co přIne se Ce Ta

  Zvýšení českého vývozu do 

Kanady o 17 až 23 %
  Úspora na dovozních clech 

103 mil. Kč ročně

  Úspora na netarifních 

překážkách 77 až  
108 mil. Kč ročně

  Nárůst obchodní  

výměny EU-Kanada až  

o 12 miliard eur ročně
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nA cO SE SP ČR 
ZAMĚřUjE V ZIMníM 
EnERgEtIcKÉM 
BALíČKU

SP ČR PROSADIL SVÉ náZORY K DAníM V EU

Evropská komise vydala letos balík 
legislativních návrhů. Většinou 
staví do popředí tržní mechanismy 
a reagují na aktuální vývoj. Platí to 
i o pravidlech fungování vnitřního 
trhu s elektřinou. Návrhy obsahují 
však i nebezpečné aspekty, např. 
navýšený 30% cíl pro energetickou 
účinnost do roku 2030. V potaz se 
nebere to, zda náklady na dodatečná 
úsporná opatření vyváží hodnotu 
ušetřené energie (pro ČR to zname-
ná nutnost uspořit dalších 57,6 PJ 
energie a investice v řádu stovek 
miliard korun). SP ČR vstupuje 
proto do aktuální debaty vlastními 
analytickými materiály a studiemi. 
Zaměří se i na kapacitní mecha-
nismy. U nich požaduje, aby byly 
zaváděny jako poslední možnost 
po vyčerpání tržních nástrojů, a to 
na omezenou dobu a při předem 
stanovených podmínkách ukončení. 
V oblasti obnovitelných zdrojů ener-
gie SP ČR odmítá povinné zvyšová-
ní jejich podílu v dodávce tepla. Svůj 
postoj deklaroval v Bruselu např. na 
konferenci na Stálém zastoupení ČR 
při EU.

Svazu průmyslu a dopravy ČR se 
podařilo prosadit jeho stanoviska 
do návrhu Konfederace evropského 
podnikání BusinessEurope (www.
businesseurope.eu), jímž reaguje na 
snahu Evropské komise zavést spo-
lečný (konsolidovaný) základ kor-
porátní daně. SP ČR vítá myšlenku 
zjednodušení daňových pravidel pro 
mezinárodně působící firmy, které se 
nyní musejí potýkat s 28 národními 
daňovými systémy. Nicméně stále 
je řada otevřených otázek praktic-
ké implementace, které se teprve 
musí vyřešit. SP ČR se na přípravě 
návrhu evropského byznysu aktivně 

podílel a jeho požadavky jsou v něm 
zahrnuty. Jde například o odložení 
účinnosti směrnice o harmonizova-
ném daňovém základu a dobrovol-
nost pro firmy alespoň z počátku, 
aby se jim usnadnil přechod na nový 
systém.

JANA RADOVá
vedoucí kanceláře SP ČR v Bruselu 
a stálá delegátka u BUSINESSEUROPE
Tel.: +32 495 784 952
E-mail: jradova@spcr.cz

Vyslankyně SP ČR v Bruselu jana 
Radová působí na pozici vedoucí 
kanceláře SP ČR v Bruselu a stálé 
delegátky při Konfederaci evrop-
ského podnikání BusinessEurope od 
roku 2015. Absolvovala mezinárodní 
obchod na VšE v Praze, studovala na 
univerzitě torcuato di tella v Bue-
nos Aires. Má zkušenosti z půso-
bení v Evropské komisi na generál-
ním ředitelství pro obchod, v České 
podnikatelské reprezentaci při EU 
(cEBRE), ve společnosti škoda Auto, 
na MPO a v agentuře czechtrade. 
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ELEKtROnIcKÝ 
PRŮKAZ SLUŽEB – 
náStROj ZRYchLEní 
PROcESŮ

PROČ SE EVROPSKÝ BYZnYS OBáVá POVInnÉhO 
REjStříKU tRAnSPAREntnOStI

ZEMí VYŽADUjících MInIMáLní 
MZDU PRO řIDIČE PřIBÝVá

OPAtřEní EU PROtI 
DUMPIngOVÝM DOVOZŮM

BRExIt – 
nEPROPADEjME 
PAnIcE

V lednu představila Evropská 
komise legislativní balíček, jehož 
cílem je firmám a vykonavatelům 
svobodných povolání usnadnit 
poskytování služeb v EU. Součástí 
balíčku je elektronický Evropský 
průkaz služeb zacílený na zjednodu-
šení a zrychlení administrativních 
a notifikačních procesů. „Musíme 
zajistit, aby měl přidanou hodnotu 
pro stavebnictví a odvětví služeb 
pro podniky,“ uvedl generální ředi-
tel BusinessEurope Marcus Beyrer. 

Evropská komise předložila návrh o povinném rejs-
tříku transparentnosti, týkal by se i Evropského par-
lamentu a Rady. Schůzka s představiteli institucí (vč. 
stálých zastoupení členských států na dobrovolné 
úrovni) by byla možná po předchozím zapsání v rejs-
tříku. Lobbistům se ukládá povinnost zveřejňovat 
informace o členských příspěvcích tvořících více než 
10 % rozpočtu subjektu a přesahujících 10 tis. eur, či 
o rozpočtu. Zohledněny nebyly požadavky byznysu, 
SP ČR se zapojil do probíhající diskuze.

Po vzoru Francie a Německa jsou Rakousko a itálie dalšími zeměmi, které vyžadují dodr-
žování směrnice o vysílání pracovníků a výplatu minimální mzdy zahraničním řidičům. 
V Rakousku se liší dle praxe řidiče a velikosti vozu od 8,27 eur/hod do 10,22 eur/hod. 
Nový zákon se nevztahuje na tranzit. Při nedodržení povinností může firma čelit pokutám 
až 50 tis. eur za zaměstnance či zákazu poskytování služeb na 5 let. V itálii mají zahraniční 
firmy povinnost ohlašovat vysílání pracovníků a určit kontaktní osobu s trvalým bydlištěm 
v zemi pro spolupráci s úřady. Pravidla se nevztahují na jednorázové cesty (nákladka/výklad-
ka) a tranzit. Minimální mzda je stanovena pro každý sektor a obor výkonu práce. Sankce 
může být až 150 tis. eur. Nizozemí vyžaduje aplikaci směrnice o vysílání pracovníků v pří-
padně kabotáže. SP ČR situaci sleduje a bude o ní informovat.

Evropská komise předložila návrh nové metodologie 
výpočtu cel u zemí, které porušují tržní principy. 
SP ČR shledává některé části návrhu neurčité a obává 
se zvýšené zátěže firem při dokazování dumpingu. 
Konfederace evropského podnikání BusinessEurope 
pracuje na pozičním dokumentu, SP ČR se do jeho 
přípravy zapojuje. Parlament i Rada by mohly své 
pozice přijmout na jaře 2017. Komise chce jednání 
zakončit před rozhodnutím panelu WTO o souladu 
či nesouladu legislativy EU s pravidly WTO. 

SP ČR monitoruje situaci kolem vy-
stoupení Velké Británie (VB) z EU. 
Spolupracuje s BusinessEurope na 
přehledu rizik a opatření, která jsou 
třeba vyjednat. Londýn již oznámil 
tzv. tvrdý BREXiT a neochotu 
zůstat členem jednotného vnitřního 
trhu. Bude záležet na tom, jakou 
obchodní smlouvu VB s EU uzavře. 
Proces vystoupení formálně začne 
v březnu a při hladkém průběhu by 
VB přestala být členem EU v květnu 
2019. Spolu s vystoupením se budou 
dojednávat přechodná opatření. SP 
ČR se zasazuje o udržení bezba-
riérového obchodu a o zachování 
co největší kompatibility regulací 
a ochranu zájmů občanů ČR pracují-
cích ve VB. 
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Bílá kniha je především politic-
kým dokumentem a začátkem 

dlouhé reflexe Evropské unie o její 
budoucnosti po odchodu Spojené-
ho království z EU a po oslavách 
60. výročí římských smluv. Nava-
zovat na ni budou komplementární 
dokumenty pro jednotlivé politické 
oblasti. Předseda Evropské komise 
Jean-Claude Juncker v ní akcentuje 
integritu, byť velice odměřenou, aby 

ponechal členským státům dostatek 
vůle a samostatnosti a aby se mu 
Unie úplně nerozpadla. 

Juncker nabízí pět scénářů další-
ho vývoje Evropy od status quo až 
po federalisticky směrovaný model 
spolupráce. Jazyk dokumentu je jed-
noduchý a vcelku srozumitelný. Defi-
nuje všechna pro a proti, identifikuje 
dopady na společné politiky. Primár-
ním testem však zůstává, jak bude 

jAK VYPADá EVROPSKá BUDOUcnOSt?  
BíLá KnIhA O EVROPĚ Z POhLEDU BYZnYSU
V LEDNU ZVEřEJNiLO SPOJENé KR áLOVSTVí BíLOU KNiHU O SVéM 
V ySTOUPENí Z EVROPSKé UNiE A ZVOLiLO CESTU SUVERENiTy. 
PřEDSEDA EVROPSKé KOMiSE JEAN-CLAUDE JUNCKER NyNí 
PřiCHáZí SE SVOJí BíLOU KNiHOU O EVROPě A NABíZí CESTU 
iNTEGRiTy. 
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Primárním testem Bílé knihy zůstává, jak 
bude evropský občan vnímat poměr mezi 
velkými politickými sliby a realitou.
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evropský občan vnímat poměr mezi 
velkými politickými sliby a realitou.

Výběr z pěti scénářů nebude 
jednoduchý, názory budou různé. 
Do hry vstoupí Evropský Parlament, 
členské státy, akademici, sociální 
partneři i občanská společnost. 

nABíZEnÉ ScÉnářE ZBLíZKA:
Nový start pro Evropu a reformní 
proces řízený Evropským procesem 
zjevně už nebude stačit. Barometr 
reforem pravidelně zveřejňovaný 
Konfederací evropského podnikání 
BusinessEurope jasně ukazuje, že 
členské státy plní reformy a doporu-
čení Evropské Komise stále liknavěji.  
V roce 2014 to bylo na 22 %, v roce 
2015 na 20 % a v minulém roce už 
jen na na 17 %.

Jednotný trh jako jediné pojítko 
nemůže být řešení v době, kdy si 
jednotlivé členské státy dělají zjevně, 
co je jen v jejich zájmu a nerespektují 
společná pravidla. Komise je na ně 
slabá a důsledně je za to netrestá.

Vícerychlostní Evropa. Tento model 
se zdá být nejvíce sexy a favoritem. 
Členské státy budou vytvářet různé 
aliance v jednotlivých oblastech. Ov-
šem v globálním kontextu nemůže 
být Evropa à la carte řešením. 

Méně, ale efektivněji. O to už se bez 
úspěchu pokoušela současná Komise 
ve svém Novém startu pro Evropu, 
uvízla však na malichernostech a roz-
dělila Evropu. Navíc řada politik 
zůstane nepokrytých a nastavené mi-
nimální standardy spojující Evropu 
můžou padnout.

Více a společně. Na to není v sou-
časné pro Evropu ve všech směrech 
kritické a citlivé době dost politické 
vůle.

Jaké jsou šance jednotlivých řeše-
ní? Praxe ukázala, že status quo již 
nebude možný, jednotný trh ero-
duje a stavět jen na něm je nejisté. 
Vícerychlostní Unie povede k rozdě-
lení Evropy a prohloubí divergenci. 
Méně a efektivněji nepodpoří od-
bory, a proti více a společně budou 
zase členské státy.

ČESKá REPUBLIKA  
V BUDOUcí EVROPĚ
Podíváme-li se na možný vývoj 
optikou České republiky, zdá se, že 
současný status quo by jí vyhovo-
val. Má ráda rutinu a v reformním 
procesu si vede celkem dobře. Do 
posílené integrace se nikdy příliš 
nehrne. Není tzv. enfant terrible, 
ale také žádný hybatel Unie. Je sice 
součástí tvrdého jádra podporova-
telů jednotného trhu, ale už se více 
než dost přesvědčila, že se ostat-
ním hráčům nedá moc věřit. Na 
vícerychlostní Unii by neměla dech 
a výdrž. Snad by jí mohlo vyhovovat 
méně a efektivněji. Federalizace by 
omezila její suverenitu.

BUDOUcí EVROPA 
A PERSPEKtIVY BYZnYSU
žádný z nabízených scénářů není úpl-
ně optimální. Podnikatelská komunita 
v České republice proto musí vyhod-
notit nabízené scénáře nejen opti-
kou zájmů své země. Byznys je bez 
hranic, Česká republika je členem EU 
a přirozeným prostředím pro pod-
niky je její vnitřní trh s jeho globální 
dimenzí. Byznys si zakládal a zakládá 
na jednotném trhu jako motoru růstu, 
prosperity a pracovních míst v EU. 
Ovšem stavět výlučně jen na něm 
není udržitelným řešením. Mentalitě 
byznysu by snad nejvíce konvenovala 
flexibilita v míře integrace, méně re-
gulace a důraz na méně věcí a efek-
tivněji. Nicméně je třeba si uvědomit, 
že Evropská unie je postavena i na 
principu solidarity. A byznys potře-
buje jistotu, předvídatelnost, stabilitu 
a globální perspektivu. V současné 
době ještě více než dříve. Není proto 
dobré se vzdávat některých společ-
ných politik v oblasti migrace, bezpeč-
nosti, ochrany hranic, azylové politiky, 
boje proti terorismu a mezinárodních 
vztahů a obchodu. Volba nebude 
jednoduchá ani jednoznačná.

Informace o politické části Bílé knihy 
najdete na www.spcr.cz/images/

WhitePaper_POLITICO.PDF

VLADIMíRA DRBALOVá
poradkyně prezidenta a generální ředitelky
Svazu průmyslu a dopravy ČR
vdrbalova@spcr.cz

Praxe ukázala, že status quo již nebude 
možný, jednotný trh eroduje a stavět jen 
na něm je nejisté. Vícerychlostní Unie 
povede k rozdělení Evropy a prohloubí 
divergenci.
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Co jsou to kognitivních technologie 
a proč se o nich stále více mluví?

Jsou to technologie, které jsou schopny 
zvládat úlohy, pro jejichž řešení bylo 
do nedávné doby zapotřebí lidské 
inteligence. Někdy jsou proto nazývány 
inteligencí umělou. Kognitivní platfor-
ma iBM jménem Watson se umí rychle 
prokousat ohromným množstvím 
informací, jako jsou zprávy, sociální 
sítě, firemní dokumentace, odborné 
publikace, příručky, fotografie, obrázky, 
nahrávky či videa. Dovede jim poro-
zumět, vstřebat je a zobecnit. Watson 
je schopen navrhovat varianty řešení, 
které můžeme využít jako podporu pro 
naše rozhodování. 

Kde všude je možno Watsona využít?
Prakticky všude. Například ve zdra-
votnictví umí velmi rychle nastu-

ODBORNíCi PřEDPOVíDAJí, žE DO ROKU 2018 
BUDE 75 % VŠECH SPOTřEBiTELů PR AViDELNě 
SPOLUPR ACOVAT SE SLUžBAMi ZALOžENýMi 
NA KOGNiTiVNíCH TECHNOLOGiíCH. NA Ně 
A DALŠí TéM ATA JSME SE ZEPTALi OBCHODNíHO 
řEDiTELE iBM ČR PETR A HAVLíK A.

jAK PROStÉ,  
DOKtORE WAtSOnE!

dovat obrovský počet chorobopisů, 
klinických studií a odborných článků, 
na jejichž základě dovede lékařům 
doporučit vhodnou léčbu nebo asisto-
vat při diagnóze pacienta. Podobně se 
využívají technologie Watson i v oblasti 
právní podpory. Výhodou je, že Watson 
dokáže vést dialog v přirozené řeči 
a odpovídat na dotazy klienta. Další 
užití existuje ve finančních službách, 
v maloobchodu, ve vzdělávání a v ne-
poslední řadě i v internetu věcí. Odbor-
níci předpovídají, že do roku 2018 bude 
75 % všech spotřebitelů pravidelně 
spolupracovat se službami založenými 
těchto technologiích. Do roku 2020 
výdaje na tato řešení přesáhnou 40 mi-
liard USD.

Máte již nějaké konkrétní projekty?  
iBM podepsala kontrakt na systém 
Watson Oncology na Slovensku, kde 
bude tento systém pomáhat s diagnos-
tikou a návrhem léčby onkologických 
onemocnění. Nedávno také  iBM 
a Visa oznámily spolupráci na projektu 
na zavedení bezpečných plateb do zaří-
zení připojených k internetu věcí. Díky 
této spolupráci bude možno vytvořit 
prodejní místa všude tam, kde lze platit 
kartou Visa. Tuto kartu využívá přes 
tři miliardy lidí. Spojením platebních 
služeb s kognitivní platformou Watson 
ioT získají prodejci možnost připojit se 
k miliardám zařízení, senzorů a sys-
témů napříč světadíly a získat z nich 
dobře využitelné informace. Prostřed-
nictvím Watsona ioT budou citlivé 
údaje na platebních kartách nahrazeny 
jedinečným digitálním identifikátorem. 
Cílem je umožnit platby v jakémkoliv 
zařízení, ať už jde o hodinky, prsten, 
domácí spotřebič nebo auto. Podle 
odhadů bude do roku 2020 k internetu 
připojeno až 20 miliard zařízení po 
celém světě. iBM a Visa by mohly zpro-
středkovávat prodej a platby na velké 
části z nich. (red)

InFo box

Petr Havlík je obchodním 
ředitelem IBM ČR. Již během 
studia kybernetiky na ČVUT 
se zapojil do studentského 
programu v IBM, kam také 
po ukončení studií v roce 
1992 nastoupil. Ve vedení IBM 
zodpovídá za komerční sektor.  
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cO SE řEší V REgIOnEch

V LIBERcI SE jEDnALO 
O VZDĚLání A PRŮMYSLOVÉ ZónĚ 
Regionální zastoupení SP ČR v Li-
berci zorganizovalo v únoru již dru-
hé setkání významných firem s hejt-
manem kraje Martinem Půtou, s jeho 
náměstkem pro školství, s náměst-
kem pro školství města Liberce a ře-
diteli středních škol. Tématem byla 
podpora technického vzdělávání. 
Již vloni proběhla úspěšná série akcí 
živá knihovna povolání, kde děti po-
sledních ročníků ZŠ měly možnost 
seznámit se s reálnou praxí. Ta letoš-
ní se uskutečnila 15. února v Jablonci 
nad Nisou. Další akce jsou plánovány 
na podzim.

SP ČR také inicioval jednání mezi 
zástupci firem, kraje a města a agen-
tury Czechinvest k dopravní obsluž-
nosti liberecké průmyslové zóny JiH. 
Upozornil na Program na podporu 
podnikatelských nemovitostí, kde by 
se měla prověřit možnost financová-
ní projektu dostavby druhé příjez-
dové komunikace. Hejtman přislíbil 
projednání, nyní se pracuje na územ-
ním plánu Liberce. Czechinvest při-
slíbil pomoc při hledání možností fi-
nancování. 

DISKUSní SEtKání V PLZnI 
K ZAMĚStnáVání cIZIncŮ
V Plzni proběhlo prestižní setká-
ní personálních ředitelů na téma za-
městnávání cizinců ve firmách, které 
uspořádal  SP ČR ve spolupráci s Čes-
ko-německou obchodní a průmyslo-
vou komorou a JCi West Bohemia. Na 
akci vystoupili kromě řečníků z řad 
SP ČR zástupci MV ČR a Úřadu prá-
ce ČR. Akce se zaměřila na imigra-
ci a problémy s nedostatkem lidí na 
pracovním trhu, jehož možným řeše-
ním mohou být pracovníci z Ukrajiny. 
Diskutovalo se i o tom, do jaké míry 
je pracovní síla ze zahraničí správným 
a dlouhodobým řešením problémů 
českého trhu práce. 

ZAMĚStnAVAtELÉ V úStEcKÉM 
KRAjI PODPORUjí PRAcUjící 
RODIČE
Jak skloubit rodičovství a kariéru 
a jaké benefity zaměstnavatelé nabí-
zejí, bylo zaměření workshopu, který 
v Litoměřicích uspořádalo regionál-
ní zastoupení SP ČR ve spolupráci 
s agenturou Czechinvest. Zúčastnili 
se ho zástupci významných výrobních 
firem z Ústeckého kraje a města Lito-

měřice. Jak zaznělo na akci, řada za-
městnavatelů se snaží vytvořit pro za-
městnance s rodinnými povinnostmi 
vhodné pracovní podmínky. Mezi ně 
patří společnost HENNLiCH, která 
založila dětskou skupinu Baby Club, či 
středočeská firma LiNET provozující 
firemní školku.

KOYO BEARIngS ČR: ODPOVĚDná 
fIRMA A DOBRá SPOLUPRácE
Olomoucký závod na výrobu ložisek 
Koyo Bearings ČR, který oslavil pat-
náct let od svého založení, se výrazně 
angažuje ve spolupráci s regionálním 
zastoupením SP ČR. Jeho zástupci 
jsou pravidelným účastníkem Burzy 
práce a vzdělání v Olomouci a její za-
městnanci se účastní seminářů a dis-
kusních setkání. Společnost podporu-
je technické vzdělávání, např. nákupy 
polytechnických stavebnic do mateř-
ských škol, investuje do vybavení dí-
len základních škol. Poskytuje praxi 
studentům čtyř středních škol v regio-
nu, zajišťuje praxe a diplomové práce 
pro studenty VŠ v Olomouci, Brně, 
Ostravě a Zlíně. Firma spolupracuje 
s nadacemi a dává prostředky na cha-
ritativní účely. Buduje zázemí pro 
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zaměstnance, stará se o životní pro-
středí. Tato členská firma SP ČR byla 
za její aktivity oceněna titulem Od-
povědná firma roku 2016, k čemuž jí 
gratulujeme.

LEtOS PROBíhá UŽ 9. ROČníK 
SOUtĚŽE EBEc 
SP ČR je i v letošním roce partnerem 
9. ročníku inženýrské soutěže EBEC, 
kterou pořádá studentská organizace 
Board of European Students of Tech-
nology (BEST) pro studenty VUT 
v Brně. Záměrem je, aby si přihláše-

ných několik stovek studentů vyzkou-
šelo práci v týmu, rozvíjeli kreativní 
myšlení a propojili jej se znalostmi zís-
kanými během studia. Soutěž využí-
vá spolupráce s partnerskými firma-
mi, které se podílejí na tvorbě zadání. 
V kategorii Team Design mají studen-
ti za úkol sestrojit v časovém limi-
tu funkční zařízení. V kategorii Case 
Study je výstupem hypotetické řešení 
zadaného problému. Soutěž probíhá 
v březnu, finální kolo se koná 29. břez-
na na VUT v Brně. Vítězný tým se zú-
častní regionálního kola EBEC Cent-
ral, v němž budou soutěžit týmy z ČR, 
SR a Maďarska. V případě postupu 
následuje prestižní celoevropské kolo 
EBEC Final. informace o soutěži na-
jdete na www.ebec.cz.

DISKUSní fóRUM VE VĚZnIcI 
BřEcLAV
Další akcí SP ČR na podporu zaměst-
návání odsouzených bylo únorové dis-
kusní fórum ve věznici v Břeclavi, na 
kterém se podílelo i Generální ředi-
telství vězeňské služby ČR. Zúčastnili 
se jí zástupci firem a okolních věznic 
a státní správy. SP ČR reprezentova-

la regionální manažerka SP ČR pro 
Jihomoravský kraj Kateřina Budín-
ková. Tématem diskuse byla současná 
legislativa ohledně zaměstnávání osob 
ve výkonu trestu. Dalšími tématy byly 
náklady spojené se zaměstnáváním 
vězňů a jejich odměňování, typic-
ké obory činnosti zajišťované vězni, 
možné druhy a formy pracovišť a pří-
klady uskutečněných projektů. Podle 
vedoucí oddělení zaměstnávání věz-
něných osob Eleny Juricové ve věznici 
Břeclav je z nich pracovně zařazeno 
86, kteří spolupracují s osmi firmami. 

p ozn á Mk a

VĚRA ROjíČKOVá
vedoucí Úseku regionálních zastoupení SP ČR

Našim členským firmám v regionech nabízíme dlouhodobě možnost získávat informace o legislativních změnách formou 
diskusních fór a jednání s odborníky. Nyní pořádáme setkání k evropskému nařízení o ochraně osobních údajů (GDPR). 
Naši experti na nich spolupracují s Úřadem na ochranu osobních údajů. Zástupci firem si řekli i o další diskusní témata, 
jako jsou například trestní odpovědnost firem, novinky v pracovně právní legislativě, zaměstnávání cizinců. V regionech 
se uskutečnila i řada workshopů k zaměstnávání odsouzených, které proběhly ve spolupráci s Generálním ředitelstvím 
vězeňské služby ČR. Poslední z workshopů se konal v Břeclavi a těšil se značnému zájmu. Regionální kanceláře pokra-

čují také s aktivitami na podporu technického vzdělávání a navazují tím na pozitivně hodnocený Rok průmyslu a technického vzdělávání 2015. 
V případě zájmu o informace z legislativy, o aktuality z regionu či o výhodách členství ve Svazu průmyslu a dopravy ČR se obraťte se na naše 
regionální manažery, kontakty najdete na našem webu.



KAtEřInA  
BUDínKOVá
regionální manažerka SP 
ČR pro Jihomoravský kraj 
a Kraj Vysočina 

Jednou z bari-
ér ekonomic-
kého rozvoje 
regionů je 
nesoulad 
potřeb trhu 
práce s profi-
lem absolven-
tů středních 

a vysokých škol. Potvrzují to 
i naše zjištění mezi firmami 
v krajích. Na problém upozorňu-
jeme a navrhujeme jeho řešení 
již velmi dlouho. Uvědomujeme 
si, že předpoklad budoucího 
profesního uplatnění si žáci vy-
tváří zejména v průběhu základní 
školy. Ne vždy jsou však školy 
orientovány dostatečně prak-
ticky, jen část škol spolupracuje 
s potenciálními zaměstnavateli. 
Proto jsme se rozhodli připravit 
pilotní analýzu, která by měla 
odpovědět na soulad potřeb trhu 
práce a vzdělávání na úrovni ZŠ 
v Jihomoravském a Ústeckém 
kraji. Její součástí jsou i doporu-
čení pro tvorbu těchto školních 
vzdělávacích programů. Na 
analýze se podílely agentura Cze-
chInvest, Mendelova univerzita 
a Svaz měst a obcí ČR. 

p ozn á Mk a
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Pouze polovina základních škol 
v Jihomoravském a Ústeckém kra-

ji do výuky zapojuje témata budoucí-
ho uplatnění žáků. Necelá polovina 
se věnuje jednotlivým profesím z hle-
diska jejich nároků na vzdělávání 
a jen dvě pětiny z nich žákům přibli-
žují regionální specifika trhu práce. 
To jsou některé výstupy z aktuální 
analýzy Svazu průmyslu a dopravy 
ČR (SP ČR) s názvem „Soulad po-
třeb trhu práce a vzdělávání na úrov-
ni ZŠ v Jihomoravském kraji a Ús-
teckém kraji“. Zjistit měla zejména 

přístup základních škol v obou kra-
jích k přípravě žáků k jejich budou-
címu profesnímu uplatnění v rámci 
vzdělávacího procesu. 

Jak vyplynulo z analýzy, školy 
působící na severu a severozápadě 
Čech mnohem více zapojují do výuky 
témata spojená s významnými lo-
kálními zaměstnavateli. Specifičnost 
ekonomické struktury Ústeckého 

šKOLY nEDOStAtEČnĚ 
PřIPRAVUjí ŽáKY nA PRácI

ANALýZA SVAZU PRůMySLU A DOPR AV y 
ČR ZJiŠťOVALA SPOLUPR áCi FiREM A ŠKOL 
V JiHOMOR AVSKéM A ÚSTECKéM KR AJi.
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kraje může být jedním z důvodů to-
hoto počínání.

Rozdílný přístup k zapojení jednot-
livých témat do výuky je patrný u typu 
(stupně) základních škol. Malotřídky 
(1. - 5. třída) vůbec nevěnují pozornost 
tématům, jako je „Budoucí uplatnění 
žáků na místním trhu práce“ a „Za-
městnavatelé, kteří v lokalitě působí 
a jsou důležití“. Pro většinu ZŠ s oběma 
stupni základního vzdělání je naopak 
dané téma poměrně důležité.

Analýza zkoumala také názor zá-
stupců firem na kvalitu absolventů. 
Většina zaměstnavatelů se domnívá, 
že kompetence absolventů jen částečně 
odpovídají jejich požadavkům. Nutné 
je jejich doškolení i v oblastech, které 
měli studenti získat na škole. Tento 
stav je kritičtěji vnímán mikropodniky 

a malými podniky. Subjekty byly v pří-
padě kompetencí kritičtější v Ústec-
kém kraji. Zatímco v tomto kraji chybí 
zaměstnavatelům hlavně kvalifikované 
a technické profese, v Jihomoravském 
kraji je nedostatek spíše nekvalifikované 
pracovní síly. 

Pro přípravu budoucích absolven-
tů je důležitá spolupráce ZŠ s lokální-
mi podnikateli. Většina ZŠ zapojených 
v průzkumu ji však nemá nastavenou. 
Nejčastějšími důvody jsou omezené ča-
sové možnosti (více než polovina škol) 
a omezené finanční možnosti škol (té-
měř 40 %). Více než třetina ZŠ uvedla 
jako bariéru spolupráce nezájem míst-
ních zaměstnavatelů.

Nejvíce firmy spolupracují se střed-
ními odbornými školami (s maturitou) 
nebo gymnázii. Více než třetina firem 

má navázanou spolupráci i se středními 
odbornými učilišti a s vysokými škola-
mi nebo univerzitami. Téměř 30 % fi-
rem nespolupracuje se školami vůbec. 
Analýza zjistila tři základní problémové 
okruhy. Jsou jimi:

1.  slabá a neefektivní koordinace 
aktérů vzdělávacího systému,

2.  nedostatečná informovanost ZŠ 
o potřebách trhu práce a profes-
ních trendech,

3.  nedostatečné vzdělávání v poly-
technických a přírodovědných 
oborech.

Analýza byla zpracována v rámci projek-
tu Propojování národního, odvětvové-
ho a regionálního dialogu ČR a její celé 
znění lze najít na www.spcr.cz v rubrice 
Projekty - Probíhající projekty. 

SVĚt tEchnIKY jE OtEVřEn 
SPOLUPRácI SE SP ČR 

Svět techniky Ostrava je moder-
ní evropské Science centrum 

vybudované v unikátním prostře-
dí industriálního areálu Dolních 
Vítkovic. Skládá se ze dvou částí. 
První z nich, Malý svět techniky, 
vznikl v opravené obří hale bývalé 

energetické ústředny a je domovem 
jedinečné expozice. Ta nabízí mož-
nost sledovat a dotýkat se vývoje 
průmyslu a technického pokroku 
v autentickém prostředí industri-
álního objektu. Celá expozice se 
nese v duchu románů Julese Verna 
a nechybí zde ani skutečná ponorka. 
O dva roky mladší je objekt Velké-
ho světa techniky. Supermoderní 
budova, jejímž tvůrcem je známý 
architekt Josef Pleskot, je charakteri-
stická nepřehlédnutelnou zrcadlovou 
fasádou, za níž se skrývají čtyři stálé 
interaktivní expozice – Dětský svět, 
Svět vědy a objevů, Svět civilizace 
a Svět přírody - a obří 3D kino. 
V něm mohou návštěvníci sledovat 
přírodovědné a zeměpisné doku-

menty například z produkce BBC. 
Zábava a poznání malých i velkých 
tady probíhá interaktivní formou, 
návštěvníci mají k dispozici stov-
ky atraktivních exponátů. Jedním 
z hlavních cílů centra je popula-
rizace a vzdělávání v oblasti vědy 
a techniky. Svět techniky je otevřen 
pro veřejnost i školy a disponuje 
moderně vybavenými učebnami, 
laboratořemi a dílnami. Dlouhodobě 
spolupracuje se Svazem průmyslu 
a dopravy ČR a je logické, že v roce 
2015 byl partnerem jím vyhlášené-
ho Roku průmyslu a technického 
vzdělávání. A letos se zde již potřetí 
konala oblíbená a úspěšná akce živá 
knihovna povolání. Další informace 
najdete na: http://stcostrava.cz. 



Komplexní přehled novinek z tu-
zemského průmyslu se v růz-

ných segmentech i letos představí na 
jednom místě v PVA EXPO PRA-
HA. Přispět tím může ke zvýšení 
informovanosti o našem průmyslu. 
Význam akce potvrzuje skutečnost, 
že generálním partnerem PRůMyS-
LOVýCH VELETRHů PRAHA se 
stala Skupina ČEZ.

Součástí veletrhů je doprovodný 
program, jedním z hlavních láka-
del bude třetí ročník mezinárodního 
ENERGO SUMMiTu se zaměřením 
na chytré využití energie a vzestup 
elektromobility. Tato vrcholná udá-
lost na mezinárodní úrovni vytvá-
ří prostor pro diskuzi významných 
představitelů států, firem a oboro-
vých organizací. Hosté zde budou 
řešit aktuální témata, jako jsou za-
členění elektromobility do konceptu 
Smart City, začlenění budovy jako 
aktivního prvku energetické soustavy 
či prosazování bezdrátové komuni-
kační technologie v energetice. Vše 

s garancí bezplatného vstupu pro zá-
stupce průmyslových firem při včas-
né registraci. 

Na veletrhy se vrací konferen-
ce a největší výstava trendů v oboru 
3D tisku v ČR – 3Dexpo. Pořadatelé 
v programu neopominuli ani stesky 
podniků po nedostatku zkušených 
pracovníků. Propojení poptávky 
s nabídkou reflektuje nový veletrh 
pracovních příležitostí pod názvem 
FOR JOBS. 

Novinkou je příchod tradiční 
akce LíDři ČESKéHO EXPOR-
TU, která za účasti vysokých předsta-
vitelů vlády proběhne poprvé v rámci 
PRůMySLOVýCH VELETRHů 
PRAHA. Účast již potvrdil místo-
předseda vlády ČR Pavel Bělobrádek, 
ministr financí Andrej Babiš a minis-
tr zahraničí Lubomír Zaorálek. 

individuální přístup přivádí na 
výstaviště stálé, ale zejména nové 
účastníky z řad dodavatelů pro prů-
myslový trh. Organizátoři již nyní 
evidují třetinový nárůst zájmu vy-

stavovatelů oproti loňskému roku. 
K dispozici je jim největší veletržní 
areál v hlavním městě, který prošel 
rozsáhlou modernizací výstavních 
hal, a zázemí pro návštěvníky či vy-
stavovatele. V PVA EXPO PRAHA 
se tak rodí malá průmyslová revoluce 
na poli tuzemských odborných vý-
stav. Ať patříte mezi potenciální vy-
stavovatele či návštěvníky dychtící po 
novinkách, přijďte zažít průmyslovou 
revoluci na letošní PRůMySLOVé 
VELETRHy PRAHA. PR článek

For inDUstry | For enerGo 
smart | For loGistic | For 

sUrFace | For WelD | For inFosys | 
3D eXPo
9. – 12. května 2017 | PVA EXPO PRAHA | 
www.PrumysloveVeletrhyPraha.cz

PRŮMYSLOVá VEřEjnOSt Míří DO PRAhY nA VELEtRhY
SVAZ PRůMySLU 
A DOPR AV y ČR 
PřEVZAL ZáŠTiTU 
NAD PRůMySLOV ýMi 
VELETRHy PR AHA. 
PROBěHNOU 9. Až 
12 . KVěTNA V PVA EXPO 
PR AHA A ZAHRNUJí 
VELETRHy FOR 
iNDUSTRy, FOR WELD, 
FOR SURFACE, FOR 
ENERGO SM ART, 
FOR iNFOSyS A FOR 
LOGiSTiC. 
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Skvělý veletrh potřebuje ještě lepší 
doprovodný program.



POŽÁDEJTE O PODPORU
50 000 Kč NA NOVÝ VŮZ
Do 31. 3. 2017 mohou obce, kraje a společnosti jimi zřízené požádat v rámci národního 
programu Životní prostředí o podporu ve výši 50 000 Kč na nové CNG vozidlo.

PLÁNOVÁNÍ 
NÁKLADŮ
Provoz na CNG umožňuje 
detailní plánování nákladů. Ceny 
stlačeného zemního plynu jsou 
nízké a dlouhodobě stabilní, netrpí 
masivními výkyvy jako konvenční 
paliva. CNG lze tankovat 
výhradně do vozidla, čímž 
umožňuje přesný monitoring.

www.skoda-auto.cz

ROZSÁHLÁ 
INFRASTRUKTURA
Kontinuálně rostoucí počet plnicích 
stanic – aktuálně funguje v České 
republice více než 140 CNG stanic 
a síť se stále rozšiřuje. Možnost 
zbudovat vlastní CNG plničku 
a dále snížit náklady na provoz.

DOSTUPNÁ 
POŘIZOVACÍ CENA
Modely ŠKODA G-TEC nabízejí na trhu 
vozů s alternativními pohony velmi 
příznivou pořizovací cenu, s využitím 
podpory 50 000 Kč nyní ještě výhodnější.

CO2

ŠETRNOST K ŽIVOTNÍMU PROSTŘEDÍ
Motory na CNG dosahují přibližně o čtvrtinu nižších 
emisí CO2 a emitují o více než polovinu méně 
uhlovodíků a NOx oproti konvenčním palivům.

JEDNIČKA MEZI 
ALTERNATIVNÍMI 
POHONY
CNG je nejoblíbenější alternativní 
pohon nových vozů v ČR, model 
ŠKODA OCTAVIA G-TEC je 
nejprodávanější ekologické 
vozidlo na českém trhu.

BEZKONKURENČNÍ 
DOJEZD
Díky bi-fuel systému, 
umožňujícímu jízdu na CNG 
i benzin, dosahuje ŠKODA 
OCTAVIA G-TEC dojezdu 
až 1 370 km na jedno 
naplnění nádrží.

BEZPROBLÉMOVÝ 
PROVOZ
ŠKODA AUTO disponuje v České 
republice nejrozsáhlejší servisní sítí 
s více než 200 autorizovaných 
servisních partnerů.

BEZPEČNOST 
A SPOLEHLIVOST
Vozy ŠKODA G-TEC jsou továrně vyráběny 
bez dalších dodatečných kompromisních 
úprav a mají plnou záruku s možností 
prodloužení až na pět let již za 2 000 Kč.

ÚSPORNÝ 
PROVOZ
Úspora až 60 % nákladů 
oproti konvenčním palivům. 
Vozy ŠKODA G-TEC snižují 
náklady na palivo až na 
0,7 Kč/km u modelu 
CITIGO a až na 0,8 Kč/km 
u modelu OCTAVIA.

Vyobrazené vozy jsou ilustrativní.

 Kombinovaná spotřeba a emise CO2 vozu ŠKODA CITIGO G-TEC a ŠKODA OCTAVIA G-TEC: 
 4,5–5,7 m3 CNG/100 km, 82–102 g/km


